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Dr. Feinig nasledil 
dr. Inzka

Višji študijski svetnik prof. dr. 
Anton Feinig je z začetkom tega 
šolskega leta nasledil dv. sv. dr. 
Valentina Inzka kot inšpektorja 
Zvezne gimnazije za Slovence v 
Celovcu ter inšpektorja za pouk 
slovenščine na srednjih in višjih 
šolah. Dr. Inzko je izvrševal svojo 
funkcijo od leta 1963 naprej, bil 
pa je tudi vodja manjšinsko- 
šolskega oddelka. To mesto je 
zdaj prevzet v. št. sv. Franc Wie
gele.

Narodni svet bosta v zvezni 
Šolski komisiji zastopala rav
natelj Slovenske gimnazije dr. 
Peginald Vospernik in Anton 
Galiob, ravnatelj ljudske šole 
na Ziljski Bistrici. Kot namest
nika sta bila s strani Narodne- 
9a sveta imenovana Alois 
Lach, ravnatelj ljudske šote v 
Sentprimožu, in Marijan Pipp, 
’*inlk Informacijskega centra 
avstrijskih narodnosti.

Kakor je Naš tednik poročal, 
le zastopnikom NSKS in ZSO 
uspelo na posebnem sestanku 
z zastopnikom ministrice Haw- 
HSekove, dr. Kirchbergerjem, 
rešiti zadnja odprta vprašanja: 
®estav komisije, kompetence 
komisije in transparenca komi
sijskega dela.

Komisija bo v naslednjih 
treh letih nadzorovala izvedbo

B|8H mimtm
mmm
nove šolske ureditve. Sestav 
komisije zagotavlja Slovencem 
Pravico veta. Komisija se bo 
lUcli ukvarjala s spremembo 
Nepopolnega učnega načrta, 
izobrazbo učiteljev in s pripra- 
v° učnih pripomočkov.

Nadalje bo komisija spreje- 
maia in obdelovala pritožbe v 
?vezi z novo šolsko ureditvijo. 
rlanl zvezne šolske komisije 
l^aJo pravico, da obiščejo dvo
lične šole in si na kraju sa- 
ntem ogledajo (ne)uspešnost 
NPve šolske ureditve.

Po treh letih bo komisija iz
delala poročilo, v katerem bo 
Cenila in dokumentirala novo 

Šolsko ureditev. To poročilo bo 
osnova za nadaljnjo obravnavo 

zveznem parlamentu.. ZSO 
:?s,ej še ni nominirala svojih 
lanov v zvezno šolsko komisi- 

jo, čeprav je zvezno ministrst- 
0 za pouk, umetnost in šport
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PRVI OTIPLJIVI SADOVI POLITIKE NOVEGA DIALOGA

Od 1. januarja 1989 
slovenske oddate na 
avstrijski televiziji!

To, kar je naš državnozborski 
poslanec Karel Smolle prejšnji 
teden (na skupni tiskovni konfe
renci z dr. Matevžem Grilcem; 
glej NT/37) že napovedal, je ta 
teden potrdil tudi koroški dežel
ni intendant ORF, Heinz Fels- 
bach, v pogovoru s SV, glasilom

ZSO: od januarja naslednjega 
leta naprej bo ORF začel s tele
vizijskimi oddajami za koroške 
Slovence, gradiščanske Hrvate 
in Madžare. Z drugimi beseda
mi: realizacija t. i. štirih točk iz 
operacijskega koledarja in me
moranduma vlade se je začela!

Mdr. smo v zadnjem Našem 
tedniku poročali, da bo ORF od 
januarja naprej oddajal tedensko 
sprva 1/4 ure, kasneje pa 1/2 ure 
in da je začel s šolanjem uredni
kov za te oddaje. Deželni inten
dant Felsbach je medtem izjavil, 
da bodo končne investicije stale 
23 milijonov, pri čemer niso upo
števane investicije v potrebne teh
nične naprave. Oddaje bodo v ne
deljah popoldne, predvidoma oko
li 14.00 ure.

Kakor je znano, sta osrednji or
ganizaciji dolga leta zahtevali slo
venske televizijske oddaje, vendar 
v prejšnjih letih ni bilo pozitivne 
reakcije. Tudi ne s strani ORF, ker 
je to zanj v prvi vrsti politični in fi
nančni problem. Ko je prevzel ge

neralno intendantstvo T. Podgors
ki, je bila ustanovljena t. i. Nagil- 
lerjeva skupina, ki je po večkrat
nih posvetovanjih z Informacij
skim centrom avstrijskih narodnih 
skupnosti, katerega predsednik je 
Karel Smolle, izdelala koncept za 
manjšinske televizijske oddaje. 
Nadalje sta se za posebne slo
venske televizijske oddaje močno 
zavzemala slovenski oddelek ra
dia Celovec in deželno inten
dantstvo; zato so tudi zastopniki 
Zelenih v kuratoriju ORF podprli 
Felsbacha, ko je šlo za ponovno 
izvolitev njega kot intendanta.

Da pa bo sploh prišlo do slo
venskih televizijskih oddaj, za to 
je morala dati zeleno luč politika. 
Že v začetku tega leta (NT/2) smo

poročali, da je Smolle v imenu Ze
lenih vložil zakonski predlog, ki je 
predvideval manjšinske televizij
ske oddaje. Ker so se ostale 
stranke bale debate o reformah 
pri ORF, so prosile Smolleta, da 
bi zakonski predlog vzel nazaj. Za
gotovile so mu, da bodo podpirale 
njegov predlog direktno pri ORF. 
Sledili so številni pogovori „in ka
že, da bomo po 10 letih zahteve 
po manjšinskih oddajah končno 
uspešni“ (tako v NT/2 z 12. januarja 
1988).

Nadalje so sledili pogovori 
NSKS in ZSO v zvezi z memoran
dumom zvezne vlade (v katerem 
so imenovane znane štiri točke, 
konkretno tudi vprašanje televizi- 

(Dalje na strani 3)
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Ob 80-letnici rojstva 
dr. Franceta Cigana

18. septembra leta 1908, to
rej pred 80-imi leti, se je v Ži
žkih pri Črenšovcih v Prekmur
ju rodil dr. France Cigan. Prav 
je, da se spomnimo tega veli
kana na kulturnem, glasbenem 
in vzgojnem področju ob 80- 
letnici njegovega rojstva. Dr. 
Cigan je našel na Koroškem 
svojo drugo domovino, saj je 
leta 1945 po sili razmer prišel 
k nam. Ob začetku je bil učitelj 
in pevovodja v taborišču v Špi- 
talu. V letih 1947/49 je študiral 
na konzervatoriju v Grazu glas
bo in kompozicijo. Nato je v le
tih 1949 do 1957 opravljal faro 
Kamen v Podjuni. Ob ustano
vitvi Slovenske gimnazije leta 
1957 je začel poučevati glasbo 
in zborovsko petje. Hkrati pa 
je bil vzgojitelj mladine v Mo
horjevih domovih, predvsem v 
Haimlingerju. Leta 1960 pa je 
ustanovil mešani pevski zbor 
Gallus, ki še danes deluje med 
koroškimi Slovenci — in ki ga 
je dr. Cigan vodi! od ustano
vitve do svoje smrti 23. fe
bruarja 1971. To je samo nekaj 
bežnih podatkov iz življenja 
nam vsem priljubljenega in 
spoštovanega učitelja in prija
telja mladine, dr. Franceta Ci
gana.

Kot učitelj glasbe, vzgojitelj, 
pevovodja in duhovnik je on 
kot malokdo znal razgibati 
mladino ter ji vcepiti ljubezen 
do slovenske pesmi in do do
mače kulture.

V vsem in povsod pa je bil 
duhovnik, ki je kot pravi salezi
janec v duhu Janeza Bosca de
lal za mladino. Imel je vedno 
odprto srce za nas mlade, saj 
se je naravnost razdaja! za 
nas. Znat si je pridobiti naše 
zaupanje. Vzdušje v domu je 
bilo enkratno, čeprav smo žive
li v zelo preprostih razmerah. 
Ker je nam mladim želel samo 
dobro, je bil do nas tudi zahte
ven in strog. Vidim ga še pred 
očmi, kako nas je spodbujal k 
učenju, kako nam je polagal 
na srce, da bi se učili instru
mentov, kako nas je zgodaj 
zjutraj prišel budit in nas nava
jal na to, da smo se do pasu 
umili v mrzli vodi. Prav gotovo 
je bito tudi nekaj zelo zdrave, 
danes na žalost manjkajoče 
špartanske vzgoje. Vse pa je 
zaobjemala ljubezen in dobro
ta, ker pri njem nikoli nismo 
imeli vtisa, da nas hoče šikani
rati. Razdajal se je za nas do 
konca. Nikoli ni štel ur, ne od
merjal časa, vedno je imel za 
nas pripravljeno bodrilno bese
do in odprto roko.

Zelo zgodaj je spoznal po
men organiziranega dela med

mladino. Zato je bil od ustano
vitve mentor KDZ, Koroške di
jaške zveze, bil je nazvoč pri 
vsakem predavanju in srečanju 
in navduševal nas mlade za 
vzvišene ideale na krščanski 
podlagi, da bi postali in ostali 
dobri Slovenci in zavzeti krist
jani. Imel je srce polno ljubez
ni do Boga, do bližnjega in do 
svojega naroda. Zna! je na 
edinstven način spojiti vredno
te kulture, vere in narodnosti 
in jih posredovati mladim.

Ob vsem tem pa je bil velik 
kot človek, poln tiste redke, 
zato toliko bolj dragocene in 
spoštovanja vredne notranje 
sile, moralne moči in volje, ki 
je natanko vedela, kaj hoče in 
kaj zmore, vedno pripravljen 
pomagati z nasvetom in v de
janju.

Tako ni čuda, da je vest o 
njegovi prerani smrti bridko 
odjeknila med koroškimi Slo
venci, saj smo šele takrat

Krepka sprememba na dežeQlitični ravni:

Ambrozv nodeželni glavar
Neverjetno ostro in naglo so koroški socialisti 

razrešili vozel nasledstva oz. nenasledstva dežel
nega glavarja Wagner ja: dobro leto pred nasled
njimi volitvami je v ponedeljek, 19. septembra, na 
seji strankarskega deželnega prezidija bil dose
danji strankin tajnik dr. Peter Ambrozy imenovan 
oz. izbran za Wagnerjevega naslednika.

Ta, od mnogih nepričakovana 
rešitev, za katero se je odločila 
peščica vidnih strankarjev, ni pov
sod naletela na odobravanje: ce
lovški podžupan Peterle jo je po
tisnil v bližino cetkajevskih odloči
tev, kjer baza nima kaj dosti 
mrdniti. V zvezi s to odločitvijo, ki 
pa v bistvu odgovarja socialistični 
tradiciji, da v danem trenutku zna
jo odločno reagirati, so bile spre
jete še druge spremembe: dose
danji finančni referent in namest
nik deželnega glavarja, Erwin 
Frühbauer, bo skupaj z Wagner- 
jem zapustil politiko, njegov na
slednik iz beljaškega okraja je ro- 
žeški župan Schiller, ki bo prevzel

Mohorjev dijaški dom, ki ga je še vodil dr. Cigan. Slika je bila posneta 
leta 1960 v studiu ORF Celovec.

spoznali, kako dobrega in dra
gocenega človeka smo izgubi
li. Bil sem takrat ravno v dru
gem letniku celovškega bogo
slovja. Bili smo prizadeti in ža
lostni, kakor da bi izgubili oče
ta, saj smo še po gimnazijskih 
letih radi zahajali v Haimlin- 
ger, ker smo se tam počutili 
doma. To domače vzdušje pa 
je v glavnem ustvarjala oseb
nost dr. Franceta Cigana.

Ob 80-letnici njegovega 
rojstva, ko ga že nad 17 let kri
je slovenska zemlja na ljub
ljanskih Žalah, mu veljajo be
sede Simona Gregorčiča:
Umrl je mož! — Ne, ni umrl! 

Še duh njegov živi med nami, 
na delo nas budi in drami. 
Umrl on ni,
v nesmrtnih delih on živi!

Odloženo odplačilo jugo
slovanskega dolga Avstriji!
Jugoslavija ima pri avstrijskih 

bankah približno AS 7,5 milijard 
dolga. Pri nedavnih dvodnevnih 
pogajanjih med predstavniki av
strijske vlade in člani jugoslo
vanske delegacije, ki jih je vodil 
namestnik zveznega sekretarja za 
finance, Slovenec Boris Škapin, je 
bil podpisan sporazum o odlogu 
odplačila dolga, ki naj bi zapadel 
v plačilo do 30. 6. 1988. Pri tem so 
bili doseženi ugodni pogoji, kar se 
tiče obrestovanja ter vračila. Pri 
vračilu je avstrijska stran pristala 
celo na tako imenovano klavzulo

„dobre volje“, ki pomeni priprav
ljenost avstrijske vlade do nadalj
njega odloga odplačil dolga za 
dve leti v primeru, če avstrijska 
stran ob izteku v sporazumu doio; 
čenega roka pozivitno očeh1 
poslovanje jugoslovanskega g0' 
spodarstva.

Jugoslavija bo podpisala tak® 
sporazume z mnogimi državarn|i 
pri katerih namerava reprogrami
rati oz. odložiti odplačilo svojeg3 
dolga. Avstrija pa je bila prva iz' 
med vlad, ki je ta ugoden spora
zum z Jugoslavijo podpisala.

spremembe v deželi ocenil slede
če: „Z odstranitvijo oz. odstopom 
oseb še niso odpravljene napake. 
Zame je Ambrozy nepopisan list, 
upam, da bo nadaljeval politiko, 
ki jo je Wagner ubral v zadnjih 
mesecih, to je politiko dialoga in 
konsenza, pri čemer razumem po

litiko konsenza s slovensko na
rodno skupnostjo.“

Narodni svet je novemu dežel
nemu glavarju telegrafično česti
tal in hkrati izrazil svoje upanje, 
da bo pripravljen upoštevati upra
vičene želje oz. pravice koroških 
Slovencev.

referat za okolje, dosedanji refe
rent za okolje Rauscher pa bo 
prevzel finance; referent za 
zdravstvo, Rudolf Galiob, bo to 
ostal, vrhu tega pa bo postal še 
namestnik deželnega glavarja.

Ambrozy bo mesto deželnega 
glavarja prevzel v sredo, 28. sep
tembra, 22. oktobra pa bo od 
Wagnerja prevzel tudi predsedst
vo v deželni SP.

Zeleni poslanec Karel Smolle je

Gradiščanski Hrvati 
z novim vodstvom
Osrednja organizacija gradiš

čanskih Hrvatov, Hrvatsko kultur
no društvo (HKD), je imela zadnjo 
nedeljo svoj redni občni zbor. 220 
delegatov iz cele Gradiščanske jo 
volilo novo predsedstvo HKD.

Dolgoletni predsednik HKD dr- 
Müller je predal funkcijo bivši de
želni poslanki Ljudske stranke 
mag. Zlatki Gieler. Za tajnika j® 
bil ponovno izvoljen Mate Kliko- 
vits, ki je že v prejšnji periodi iz
redno uspešno izvrševal svojo 
funkcijo. Dr. Ivo Müller, ki je 
predvsem iz zdravstvenih razlogov 
oddal svojo funkcijo, je postal 
častni predsednik HKD z volilno 
pravico.

Narodni svet koroških Sloven
cev, Koroška enotna lista in Infor
macijski center avstrijskih narod
nosti so čestitali novemu odboru 
k izvolitvi. Hkrati pa so v čestit
kah izrazili svojo željo, da bi bilo 
sodelovanje med koroškimi Slo- 

(Dalje na strani S

Avstrijska vojska bo jutri spet 
počastila šentjakobski spomenik
Jutri, 24. septembra, ob 9.00 

bo avstrijska zvezna vojska po
novno počastila šentjakobski 
spomenik, čigar očetje so, ka
kor je znano, nekdanji ilegalni 
nacisti z vojnim zločincem 
Maierjem-Kaibitschom na čelu. 
Med drugim bo pred spomeni
kom polaganje venca.

Občina Šentjakob je vabila 
na poveličevanje spomenika 
uradno, v posebnih letakih. Ta 
akt zvezne vojske je namenjen

zaključku trenutnih orožnih 
vaj, katerih se je udeležilo 
1300 vojakov; v „akciji“ pa je 
bilo tudi 60 vojaških vozil s he
likopterji.

Da se zaradi te počastitve 
nacističnega spomenika slo
venski občani upravičeno čuti
jo provocirane, je jasno. Zato 
je šentjakobska Socialno go
spodarska skupnost tudi ostro 
protestirala.

Jasno stalisce 
koroških Zelenih

Kakor smo že v zadnji števil
ki NT poročali, skušajo koroš
ke deželnozborske stranke na 
vse mogoče načine pritiskati 
na rektorsko konferenco av
strijskih univerz — mdr. tudi s 
pomočjo Zveznega avstrijske
ga urada za družbeno knjigo
vodstvo (Rechnungshof).

To pa predvsem zato, ker 
rektorska konferenca v svojem 
poročilu o položaju narodnih 
skupnosti v Avstriji ugotavlja, 
da „deželnozborske stranke 
družno nastopajo proti slo
venski manjšini“.

Poleg KEL in državnozbor
skega poslanca K. Smolleta 
(glej zadnji NT) so se z rektor
sko konferenco solidarizirali 
tudi koroški Zeleni. Njen časni
karski referent Hubert Budai je 
mdr. izjavil: „S takim ravna
njem se v deželnem zboru za
stopane stranke same postavi
jo kot demokratične stranke 
pod vprašaj.“ Budai je to

označil kot hud napad na svo
bodo mnenja.

V drugi tiskovni izjavi koro
ški Zeleni ostro zavračajo trdi
tev dr. Unkarta, češ da se izo
braževanje asistenčnih učite
ljev odvija brez posebnih prob
lemov. „Izjave prizadetih učite
ljev in referentov govorijo dru
gačno govorico,“ tako časni
karski referent Zelenih Budai.

Budai dalje: „Zelena alterna
tiva pod nobenim pogojem ne 
bo akceptirala, da bi obljube 
zvezne vlade zvodenele pri rea- 
liziranju na deželni ravni.“

V zadevi svetovalcev za 
varstvo okolja pa koroški Zele
ni ponovno zahtevajo: „Dežela 
naj zakonsko določi, da mora
jo občine z več ko 8000 prebi
valci nujno nastaviti svetoval
ca za varstvo okolja, ki mora 
imeti najboljšo kvalifika
cijo.“ Deželna vlada se trenut
no do takega konsekventnega 
koraka noče odločiti.

Jutri, v soboto, vsi v Neue Burg!
Prihodnjo soboto je na sporedu kon

certna prireditev, ki bo brez nadaljnjega 
šla v koroško zgodovino: v velikovški 
„Neue Burg“ smejo spet nastopiti slo
venski pevci — namreč MoPZ „Kralj

Matjaž“ iz Libuč in prevaljski MoPZ 
„Vres“. Zadnjič so slovenski pevci na
stopili v „Neue Burg“ 16. julija 1972, to
rej pred šestnajstimi leti.

Koncert stoji pod geslom „Alpe- 
Jadran“, prireditelja pa sta 
velikovška „Iniciativa za kulturno 
sodelovanje“ („Initiative für kultu- 
relle Zusammenarbeit“) in pa Urad 
za kulturo mesta Velikovec. Pri or- 
Qanizaciji koncerta je pomagala 
*udi Krščanska kulturna zveza. 
Poleg obeh slovenskih zborov bo
do nastopili še „Corale di Rausce- 
do“ (mešani zbor iz Furlanije-

Julijske krajine), MGV „Scholle“ iz 
Vovbr, velikovški mešani zbor 
„Vokalensemble Völkermarkt“ in 
dobrolska glasbena skupina „Ma
rin“. Povezavo bo imel Willi Win
kler, predstavnik „Iniciative za kul
turno sodelovanje“ ter eden od 
glavnih pobudnikov sobotnega 
koncerta, častno pokroviteljstvo 
pa je prevzel deželni glavar Wag
ner.

Kakor nam je Willi Winkler po
vedal, živi tudi v Velikovcu in oko
lici mnogo ljudi, ki čutijo potrebo 
po doživetju medsebojne poveza
nosti in skupnosti. „Cilj sobotne
ga koncerta je mdr. našo skupno 
kulturno dediščino v prostoru 
Alpe-Jadran ohraniti tudi za seda
njost in bodočnost,“ tako Winkler. 
To medsebojno povezovanje naj 
bi ponazorila tudi risba na vabilih,

Od 1. jan, slov, televizijske oddaje
(Nadaljevanje s 1. strani)

j®) ter novim šolskim zakonom, za 
Katerega je Smolle glasoval v 
uPanju, da bodo oblasti sprejele 
nJegovo ponudbo novega dialoga. 
Pri tem je bilo vsem jasno, da 
bo uresničitev ravno teh štirih 
.°ck bistveno odločala o vprašan- 

ali so avstrijske oblasti pri- 
Pravljene za politiko novega dialo
ga.

Prvi pozitivni odgovor na to

vprašanje je v bistvu dan. Prepri
čani smo, da bodo manjšinskim 
televizijskim oddajam sledili tudi 
naslednji premiki oz. rešitev dru
gih odprtih vprašanj.

Kdor proti politiki novega dialo
ga zelo polemizira, je KHD. Njen 
predsednik Feldner je preteklo ne
deljo v Galiciji ostro napadal ti
ste, ki hočejo uresničiti te štiri 
točke iz operacijskega koledarja.

Označil je to kot „Millionenge
schenk“.

S tem je pač ponovno pokazal 
svoj pravi obraz. Zato tudi še tako 
prijazni in lepi govori, ki jih sliši
mo od Feldnerja, če je na Dunaju, 
v televiziji ali pri škofu, nikoli ne 
bodo imeli zaželjenega učinka.

Hkrati pa je dal tudi jasno vede
ti, komu politika novega dialoga 
koristi in komu ne. Heimatdienstu 
gotovo ne.

ki kaže roko v objemo not oz. 
glasbe. Glasba in petje pa sta ti
sto, kar medsebojno skupnost še 
posebno močno izraža, pa tudi 
krepi.

V prepričanju, da bo sobotni 
koncert enkratno doživetje, Vas, 
drage bralke in dragi bralci, pri
srčno vabimo v velikovško „Neue 
Burg“!

ZADNJA VEST:

ZS0 imenovala 
zastopnika v 

zvezno šolsko 
komisijo

Včeraj popoldne je ZSO na 
tiskovni konferenci sporočila, 
da bo poslala zastopnika v 
zvezno šolsko komisijo. Zasto
pala jo bosta ravnatelj Franc 
Kukoviča in dr. Teodor Domej.
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LJUDSKA INICIATIVA SPODNJE TRUŠNJE:

„Asfaltna baza? Hvala!“
Severno od kamnoloma domačina Modreja v 

Spodnjih Trušnjah blizu Velikovca leži zemljišče, 
katero je velikovški občinski svet pred nedavnim 
prenamenil za potrebe težke industrije. Podjetje 
za mešanje asfalta ,Stuag‘ je dobilo na razpolago 
okrog 4000 m2 zemljišča (travniki in gozd), da bo 
tam lahko obratovalo. Toda le 300 m od tega zem
ljišča leži ozemlje, ki je pod zaščito. Že 500 m da
lje pa živijo ljudje iz Spodnjih Trušenj, ki skušajo z 
ljudsko iniciativo opozoriti pristojne urade na ta 
problem in upajo, da bo občina preklicala prena- 
membo.

„Če pogledamo podatke 
Statističnega centralnega ura
da, potem vidimo, da ima 
okraj Velikovec skoraj najvišji

delež raka na dihalih. Zato te
ga ni treba pospeševati še s 
tem, da občina velikodušno 
sprejme tovarno za mešanje

asfalta,“ tako Volker Helldorf.
Že pred 15 leti je tovarna 

Stuag obratovala prav na 
istem zemljišču in je močno 
onesnaževala okolje. Nato je 
morala prenehati z delom, 
kmetu Francu Jamnigu pa pla
čati odškodnino.

Danes je Franc Jamnig go
vornik ljudske iniciative v 
Spodnjih Trušnjah in upa, da 
bodo pristojne oblasti zabrani- 
le obratovanje asfaltne baze. 
Kot glavni argument navaja 
Jamnig, da nikjer v Avstriji ni 
več škodljivih snovi v zraku ko 
v okraju Velikovec. „Zato smo 
prepričani, da bi bilo zdravje 
naših ljudi močno ogroženo, 
če bi prišlo do obratovanja as
faltne baze,“ tako Jamnig.

Kakor že rečeno, je pribl. 
2000 m2 prenamenjenega 
zemljišča gozd. V primeru, da 
bo tovarna STUAG tega skrči
la za svoje potrebe, potem bo 
preostal le še ozek pas gozda, 
ki po mnenju domačinov ne 
bo več mogel zadržati imisije 
prahu od kamnoloma in asfalt
ne baze.

Zato se domačini skrbijo tu
di za turizem. Ravnateljica lise 
Kumer se je aktivno vključila v 
ljudsko iniciativo; kot mati se 
mdr. boji za zdravje svojih 
otrok, lise Kumer Našemu ted
niku: „Informirali smo že vse 
pristojne urade, toda žal do
slej še nismo opazili, da bi se 
kdo dejansko zavzel za to pro
blematiko. Z lokalnimi politiki 
se nima več smisla dalje po
govarjati. Velikovški župan Mi- 
klau je namreč mnenja, da je 
bil sklep občinskega sveta si
cer tajen, a demokratičen.“

Pri podijski diskusiji, ki je 
bila prejšnji teden v velikovški 
Neue Burg, so zastopniki 
ljudske iniciative v Spodnjih 
Trušnjah opozorili zveznega 
ministra za kmetijstvo Riegler- 
ja na ta problem z velikim 
transparentom ter s predajo 
peticije, v kateri ministra pro
sijo, da se naj zavzema za nji
hova prizadevanja.

Pripravila Heidi Stingler

Turistična agencija 
CARTRANS
vabi na 5-dnevno potovanje 
po POLJSKI—VARŠAVI 
od 26. do 30. 10. 1988 
za šil. 5.600,—
Prijave sprejema turistična 
agencija Cartrans, tel.: 
04 63 / 51 26 80.

Beseda kmetu 
in kmetici

PIŠE HEIDI STINGLER
Kakor smo že poročali, sta 

mandatarja Skupnosti južnoko- 
roških kmetov, Zwitter in Do- 
mej, zaprosila koroško kmetij
sko zbornico, da naj finančno 
podpre načrtovano kmečko 
izobraževalno institucijo v Ti
njah.

Na zadnjem občnem zboru 
kmetijske zbornice je Štefan 
Domej ugotovil, da slovenski 
kmetje v zbornici nimajo mož
nosti za posvetovanje v slo
venskem jeziku ter da žal ne 
obstaja slovenska oziroma 
dvojezična kmetijska šola. Slo-

„Kärntner Bauer" tudi v slo
venščini in ker ne kaže pri
pravljenosti, da bi nastavila 
vsaj enega človeka, ki bi bil 
zmožen svetovati kmetom v 
slovenskem jeziku, bi človek 
pričakoval, da bo vsaj podprla 
lasten projekt slovenskih kme
tov z določeno, vsoto.

Toda kmetijska zbornica je 
jasno odklonila prošnjo SJK in 
je s tem dokazala, da sloven
ski kmetje od nje ne morejo ni
česar pričakovati. Predsednik 
Deutschmann in njegov odbor

Kmetijska zbornica proti 
izobrazbi slovenskih kmetov

venska kmečka mladina se 
namreč na obstoječih kmetij
skih šolah ne more izobraževa
ti v svoji materinščini. Prav iz 
navedenih razlogov je nastala 
zamisel o ustanovitvi kmečko- 
izobraževalne institucije v okvi
ru tinjskega doma.

Seveda so za tak projekt po
trebna določena finančna 
sredstva. Zato so bila razmiš
ljanja mandatarjev SJK, da za
prosijo kmetijsko zbornico za 
podporo, saj plačujejo tudi slo
venski kmetje prispevek v kme
tijsko zbornico. Ker kmetijska 
zbornica ni pripravljena izdati 
del strokovnega časopisa

sta s tem jasno pokazala, da 
je izobrazba slovenskih kmetov 
nezaželena. Očitno naj se slo
venska kmečka mladina tudi v 
bodoče ponemčuje na obstoje
čih kmetijskih šolah.

Žal — in verjetno po krivdi 
vodečih sil — so se zaprla vra
ta podraveljske kmetijske šole. 
Tega tudi z lastno izobraževal
no institucijo v Tinjah ne bo
mo mogli docela poravnati. So 
pa Tinje trenutno nedvomno 
najboljša alternativa, katero 
bo — z velikim trudom — go
tovo mogoče realizirati tudi 
brez pomoči kmetijske zborni-

NAŠ TEDNIK: Gospe
Greiner, 15 let že delujete 
globaškem občinskem svetu 
Kako bi ocenili delo in uspe, , ,
he Enotne liste v teh letih? vUb SlOVBIlSkih ObčinSKlTl OQ-
o&^^ŠZ^Hkov je na skupni slovesno-
zi dosti uspešno, posebno 'f/, ki jG bild (TlGSBCd UlBJd V QO~ 
zadnjih letih ko imamo koJf//n/ K n v ßjlcoVSU, pOČaStH 
ličijo s socialistično stranko ...... , ,■ i _
Toda tudi prej smo prines^O/© iGtOŠOJG SldVlIBnCO Z
dobre predloge; če sta °s™\okroalimi“ obletnicami. Svoj
dve frakciji naše predlogi; ^ ___.. .
podprli, je bilo dobro, včasi^S S/770 SO V našem IlStU pOQO
Pa se je o naših predlogih ^rjali s Tonijem Krušicem iz 
ikemdÄs°o°do vasi in Jozijem Stickrom
kega predloga oz. sklepa. $2 Šentjakoba. Dd-
cer pa me delo v občini vsa '___ .
leta veseli in rad delam v k<? “S pd Vdm pTGO-
rist vseh občanov. }MvimO Rdimunda

NAS TEDNIK: Kaj vse sf<b . .
ustvarili zlasti od zadnjih vc\ “inGlJd IZ (JlU-
litev naprej? JšSniCG, ki IG V
delo nam kaže dobre uspe '7 0/70/7 SIGVII 
he. Tu bi posebej omenil iz«Voy‘o 50-lGtniCO. 
gradnjo in asfaltiranje ces1 
regulacijo veškega potoka ^ 
hudournika, komunalne nä 
prave in lepe napredke v zvč
ži z muzejem izkopanin v st3'rašičev in bikov, kupljenih 
ri ljudski šoli. Tudi, kar se ^ dražbi. Dotični kmetje do- 
če varstva okolja, smo marsdlo og občine primerno pod- 
kaj storili; mdr. bi omenil r° in ta je kar dosti visoka 
stranitev jame za odpadaj1 efektivna — do največ 
pri Podjuni. /o od kupne cene.

NAŠ TEDNIK: Vzdušje ' ^AŠ TEDNIK: Poleg dela 
občinski sobi se je prav taK^ domači kmetiji imate še 
zelo zboljšalo, saj se odbof' febno službo kot kontrolni 
niki EL na občinskih sej^^tent pri mlečni kontrolni 
dosledno poslužujejo s/0"e*/-. Kako dolgo pa že 
venščine. . raWyafe do delo in kako to

R. GREINER: To prakticir^efra?

Sodelujem pri globaškem 
mešanem zboru in MoPZ 
„Franc Leder-Lesičjak“. Ima
mo kar dosti vaj in nastopov. 
Kljub temu, da sem zelo za
poslen, pa vendar tudi rad 
kaj za kulturo naredim.

NAŠ TEDNIK: Pred kratkim 
je bilo globaško žegnanje. 
Organizirala ga je novo usta
novljena mladinska organiza
cija GMJ, ki se je odločila za 
dvojezičnost. Je bila ta odlo-

nes pač tako, da se včasih 
močno zaleti, po letih pa to 
potem pojema. Mladina je 
zame pomemben dejavnik; le 
aktivna mora biti, kjikor smo 
bili včasih mi.

NAŠ TEDNIK: Kako pa 
ocenjujete narodno zavest 
med našimi ljudmi?

R. GREINER: Pri svojem 
poklicnem delu pridem veli-

„Globam mladina je zelo aktivna“
mo že vsa leta. V tem ozir1 GREINER: To delam že 
nimamo nobenih problem0^ let in je prav zanimivo de
in nam nihče ne dela težav. Je to zelo koristna usta- 
Od drugih frakcij seveda va Za naše kmete, ki ima 
redko kdo spregovori s|(v c'lj, da bi kmetje vzredili 
vensko. Poudariti pa moran1. °lzne krave z vjsoko zm0g- 
da župan Albert Sadjak veC'%stj0 jn visoko kvaliteto 
krat spregovori slovensk0! eka. Mleko se meri dva- 
kar je gotovo pozitivno. na dan, kjer se stehta

NAŠ TEDNIK: Vi ste ft,Jz'lcina mleka; nato pa se 
predsednik kmetijskega ame od vsake krave vzorec 
bora v občini. Kakšne uspfk ^a. p0tem ugotovijo v la
be sta doslej dosegli v /co/^VJ^oriju količino (%) maš- 
kmetov in kaj imate še *. 6, beljakovin in drugih 
načrtu? .vi

R. GREINER: Delo v krfl^^S TEDNIK: Vi ste tudi 
tijskem odboru je pravzapr3LbVdušen pevec. Pri katerih 
zelo razveseljivo. V našejj\^>r/h p0yefe in kdaj ste za- 
programu imamo nekaj ' s petjem? 
narja v proračunu, nameni^“ GREINER: Pojem že od 
nega za nakup plemensK' ■ leta dalje, torej že 35 let.

čitev pravilna? Kakšno je va
še mnenje o tej novi organi
zaciji?

R. GREINER: Prejšnja leta 
mi je to žegnanje zelo ugaja
lo; tudi letos je bil ves pro
gram v redu. Samo škoda, da 
tisti fantje, ki so bili v zboru 
„Globaški puebi“, niso več 
vsi aktivni. Sicer pa je mladi
na v Globasnici pridna in ak
tivna. Ne bi rekel, da bo se
daj, ko prirejajo žegnanje 
skupno z nemško mladino, 
slabše — temveč boljše. 
Mislim: čim več ljudi nagovo
riš, tem bolje je. Ampak naši 
mladinci ne smejo odpoveda
ti. Kaj pomaga, če si prido
biš 20 ljudi, in potem sam 
odpoveš. Pri mladini je da-

ko med ljudi in vedno me bo
li, če slišim, da naši ljudje 
govorijo s svojimi otroki sa
mo nemško. Neki zelo ugle
den nemško govoreči mož, ki 
je bil v našem kraju, je v ne
ki diskusiji rekel: „Leute, die 
ihre Muttersprache verges
sen wollen, müssen froh 
sein, daß sie vor ihren eige
nen Leuten Ruhe haben, 
aber nicht, daß sie andere 
aufhetzen.“ To se pravi, da 
so tisti Slovenci, ki pozabijo 
svojo materinščino, največji 
nasprotniki slovenstva. No
bena šola, noben zakon ne 
moreta tega popraviti, kar 
starši zamudijo, če svojega 
otroka doma ne učijo v slo
venski materinščini.

„ÖVP naj 
Kleinsziga 
izključi!“

Koroška je res leglo nacistične 
in neonacistične miselnosti. Naj 
politiki to še tako zanikajo, a mi
mo dejstva kot takega ne morejo 
in ne smejo. Kajti prav iz njihovih 
vrst je zadnje dneve v tej žalostni 
stvari hudo prismrdelo: vidni funk
cionar ÖVP in pa nastavljenec 
trgovske akademije, inž. Erich 
Kieinszig, je trdil, da je taborišče 
smrti Mauthausen bilo „čisto na
vadno delovno taborišče“. Nadalje 
se je tudi zvedelo, da je pred leti v 
Italiji glasno klical duceja na po
moč in da „Judu ne da roke“. 
Kieinszig se je „z lažjo o Maut
hausnu“ postavil v vrsto s tistimi, 
ki razširjajo „laž o Auschwitzu“, ki 
trdijo, da tudi tega kaceta ni bilo. 
Kieinszig med drugim trdi, da so v 
Mauthausnu šele po vojni zgradili 
(to je aliirane sile) krematorij in 
zažigalne peči.

Kleinszigovo mnenje je v koroš
ki VP že dolgo znano, kljub temu 
na lokalni ravni (v Šentjuriju ob je
zeru) in v trgovski zbornici sedi na 
pomembnih stolčkih. Deželnemu 
strankinemu šefu Scheucherju 
očitno ni prišlo kaj drugega na 
misel, kot pa da je poveril nadzor
nemu odboru, da stvar pregleda. 
Če naj bi bilo res, kar se o Kleins- 
zigu trdi, „potem se bom od njega 
distanciral“, kakor je dejal v raz
govoru z NT.

Poslanec Karel Smolle je takoj 
ostro reagiral in kot edini Kleins
ziga prijavil pri državnem tožilst
vu, ki proti njemu že raziskuje za
radi suma udejstvovanja v smislu 
ns-ideologije. Obenem je Smolle 
zahteval, naj V P Kleinsziga takoj 
izključi iz svojih vrst, ker si kot 
demokratična stranka nekaj take
ga ne sme in ne more privoščiti. 
To zahtevo je Smolle ponovno de
poniral pri Scheucherju med raz
govorom v sredo opoldne. Kritič
no pa je Smolle tudi pripomnil, da 
bi državno tožilstvo že mnogo prej 
moralo začeti raziskovati Kleinszi
govo početje. Zveza bivših kacet- 
nikov je izjave Kleinsziga ocenila 
kot posmeh vsem žrtvam nacistič
ne strahovlade in je zahtevala nje
govo takojšnjo izključitev iz stran
ke ter pregled dejavnosti šentjur
ske krajevne favpe.

Gradiščanski Hrvati 
z novim . . .

(Nadaljevanje z 2. strani) 
venci in gradiščanskimi Hrvati tu
di v bodoče tako intenzivno in 
uspešno kakor pod vodstvom dr. 
Miillerja.

Novi odbor Hrvaškega kulturne
ga društva: mag. Zlatka Gieler 
predsednica, Mate Klikovits taj
nik, dr. Grandits blagajnik, na
daljnji odborniki: podžupan direk
tor Buketits, Hanzi Keršits, Andre
ja Karali, mag. Vladimir Ukovits, 
Ivan Roženits, Jelka Peruschits, 
prof. Martin Žifkovitsch, Karel Ko- 
vats in Konfad Stuparits.
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Celovec: Karla Rojška 
ni več med nami

Popolnoma nepričakovano je 25. avgusta 1.1. v 
85. letu starosti umrl v Celovcu naš zaslužni pro
svetni delavec Karel Rojšek, pol ir v pokoju.

Njegovo hčerko Marico Ti- 
schlerjevo je žalostna vest o oče
tovi nenadni smrti doletela v dalj
ni Ameriki, kjer je bila z Gallusom 
na pevski turpeji. Predčasno se je 
morala vrniti'domov na očetov po
greb, ki je bil 3. septembra na far
nem pokopališču v Hodišah. Po
grebne obrede je opravil domači 
župnik Lovro Kašelj ob asistenci 
štirih duhovnikov. Dr. Pavle Za- 
blatnik je pokojnemu ob odprtem 
grobu kot bivši predsednik Slo
venskega kulturnega društva v 
Celovcu izrekel prisrčen „Bog lo- 
naj“ za njegovo požrtvovalno in 
uspešno prosvetno delo, s kate
rim je v društvu poln idealizma 
zavzeto bogatil slovensko kulturo 
skozi tri desetletja in čez. Moški 
pevski zbor Polti Hartman je pod 
vodstvom mag. Boža Hartmana 
med pogrebnimi obredi ubrano za
pel rajnemu v slovo tri pesmi ter 
spremljal s petjem tudi mašne 
obrede, ki jih je ob somaševanju 
treh duhovnikov opravil mag. Jože 
Andolšek kot bivši pokojnikov du
šni pastir v Celovcu. V pridigi se 
je rajnemu toplo zahvalil za lepi 
krščanski zgled, ki ga je dajal slo
venski farni družini z rednim obis
kom božje službe in z živim krš
čanstvom.

Karlu Rojšku je tekla zibelka na 
Spodnjem Štajerskem, našel pa je 
svojo drugo domovino med Slo
venci na Koroškem, kjer se je po
polnoma udomačil. Poznali in ce
nili smo ga še posebno kot 
pokončnega, narodno zavednega 
Slovenca, ki mu je bila pri srcu 
ohranitev in rast naše narodne 
kulturne dediščine. Z zavzetim 
kulturnim delom si je prizadeval, 
da pomaga zajeziti močni val raz
narodovanja slovenskega življa v 
deželi, da se Slovenci v narodnem 
oziru ne bi množično utapljali v- 
morju nemškega okolja.

Ko je Narodni svet koroških 
Slovencev leta 1950 ustanovil ne
ke vrste kulturni odsek za prosvet
na prizadevanja, je bil Karel Roj
šek s svojo družino med prvimi, ki

OGLAS
Stare slike, tudi pokvarjene 
— spet ko nove, povečamo 
in pomanjšamo slike,-kolo- 
rirane slike, slike za potne 
liste v vseh velikostih lahko 
vzamete kar s seboj.
Znan po solidnem delu —

ekspres-foto HEDANEK,
Celovec, Paulitschgasse/ 
na vogalu Bahnhofstraße, 

tel. 04 63 / 54 783

so se radi aktivno vključili v pro
svetno delo. Ustanovil je v Celov
cu slovensko igralsko skupino ter 
z njo že leto navrh (1951) prvič na
stopil v okviru slovenske pustne 
prireditve z igro „Pri belem konjič
ku“. Sledile so druge igre pod Roj- 
škovo režijo, ki so privabile števil
no občinstvo. S to kulturno dejav
nostjo je Karel Rojšek postavil 
kvas za ustanovitev Slovenskega 
kulturnega društva v Celovcu. Le
ta 1953 je prišlo do ustanovnega 
občnega zbora, na katerem je bil 
Karel Rojšek soglasno izvoljen za 
prvega predsednika. V društvu je 
bil duša živahnega prosvetnega 
dela. Prirejali so predavanja, teča
je, pevske nastope, ustanovili 
knjižnico idr. Slej ko prej pa se je 
Rojšek sam predvsem posvečal 
svoji igralski skupini, s katero je 
nekaj let zaporedoma naštudiral 
po dve ali tri igre na leto ter šel z 
njo tudi gostovat iz Celovca na 
podeželje. Pozneje se je dala ob
držati na sporedu samo še ena 
odrska prireditev na leto, in sicer 
ob vsakoletni tradicionalni pustni 
prireditvi v Kolpingovi dvorani, ki 
je bila vedno izredno dobro obis
kana. Odkar pa je društvu začela 
huda presti za igralce in odkar je 
leta 1968 poleg Slovenskega ple
sa prišel v navado še Ples Slo
venske gimnazije, je moralo Slo
vensko kulturno društvo v Celov
cu umakniti s sporeda svojo last
no tradicionalno pustno prireditev 
z igro in plesom. Zadnja pustna 
prireditev društva z igro je bila le
ta 1969. Rojšek pa je slej ko prej 
ostal aktiven odbornik Slovenske
ga kulturnega društva v Celovcu 
do leta 1984. Vmes pa je dolga le
ta skrbno opravljal tudi službo 
društvenega knjižničarja.

Slovensko kulturno društvo v 
Celovcu bo svojega prvega pred
sednika, dolgoletnega uspešnega 
režiserja, knjižničarja in požrtvo
valnega prosvetnega delavca 
ohranilo v hvaležnem spominu. 
Rojškovi družini in vsem sorodni
kom pa iskreno sožalje!

Dr. Pavle Zablatnik

56 novih dijakov 
na SG

Na Zvezni gimnaziji za Slovence 
v Celovcu se je letos vpisalo 56 
dijakov v 1. šolsko stopnjo. Manj
kalo je le 5 šolarjev, da bi lahko 
odprli tri prve razrede. Na Slo
venski gimnaziji bodo letos po
učevali v 18 razredih 435 dijakov, 
od teh je 212 deklet. Skupno šte
vilo dijakov je v primerjavi z lans
kim šolskim letom ostalo isto.

Rozalsko žegnanje ali 
„rozalski jormak“?

Rozalsko žegnanje — naj
bolj priljubljeno žegnanje v 
Podjuni — je tudi letos privabi
lo nepregledno množico romar
jev na lični hrib Sv. Heme in 
Sv. Rozalije. Sicer je bilo letos 
zaradi bolj nestanovitnega vre
mena malo manj romarjev, go
tovo so se pa tisti tem bolj pri-

Tomaž Holmar osvetlil lik sv. 
Heme, ki je bila plemenita po 
rodu, še bolj pa plemenita po 
srcu. Poudaril je tudi, da naj bi 
se zavedali korenin, iz katerih 
smo izšli, tako verskih kakor 
tudi narodnih.

Spada že k stari navadi, da 
se romarji po cerkvenih obre-

Franc Wutte (desno) in Janez igerc se počutita dobro.

Državni poslanec Karel Smolle in podpredsednik NSKS mag. Filip 
Warasch (v pogovoru z dipl. inž. Francem Kociijo) na rozaiskem

žegnanju.

poročili sv. Rozaliji in sv. Hemi
— posebno še, ko smo letos v 
Heminem letu.

Pri glavni sv. maši, ki je bila 
na prostem na kraju izkopanin
— daroval jo je obirski župnik 
Tomaž Holmar ob asistenci 
globaškega župnika Petra 
Stickra — je pridigar župnik

• Zaposlitev
Iščemo za takojšnjo nasta
vitev:
• kuharja
• natakarja
• natakarico
• prodajalko
Interesenti se lahko obrne
jo na:
SPORT-RESTAURANT
Kožentavra/
Kirschentheuer 42 
tel.: 0 42 27/29 81

dih pod košatimi lipami 
obkrepčajo s klobasami in pi
vom. Po starem običaju pa 
vstopijo v krog globaški in 
okoliški pevci ter krepko pre
pevajo slovenske narodne pes
mi. Letos jim je pri tem poma
gal državnozborski poslanec 
Karel Smolle. Skoraj obvezno 
je tudi, da vsak romar obišče 
votlino sv. Rozalije in si pri 
hladnem vrelcu umije oči, saj 
ima po starem ljudskem izroči
lu zdravilno moč.

Seveda ni manjkalo kram, 
kjer so poleg sladkarij in spo
minčkov prodajali najrazličnej
šo robo. Ce bi se komu pripeti
lo, da bi prišel v delavniški 
srajci k sv. Rozaliji, bi si lahko 
tam kupil praznično srajco — 
toliko jih je bilo na prodaj! 
Škoda le, če bi postalo rožah 
sko žegnanje nekak „rozalski 
jormak“.
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S Zadružni list O

Informacije Zveze slovenskih zadrug ter v njej vključenih podjetij, zadružnih marketov in Posojilnic

Trgovanje med ZR Nemčijo in Ju- 
Soslavijo je tako obsežno, daje vedno 
dovolj prostora za manjše podjetje, 
katerega ljudje poznajo možnosti 
°beh tržišč. Na tej osnovi se je tudi 
razvila dejavnost Finexa. Najprej se- 
v®da z zastopanjem jugoslovanskih 
fern v Nemčiji in nemških firm v Ju- 
9oslaviji, ker pač dejavnost zastopa
la ne potrebuje veliko kapitala, ki ga 
t' bilo na razpolago. Sčasoma pa seje 
izvila tudi neposredno izvozno- 
^ozna dejavnost za lasten račun in v 
Ustnem imenu. Danes znaša ta pro
met letno med 6 do 10 mio. DM, prav 
toliko pa znaša tudi provizijski pro
met. Dejavnost je omejena na nekaj 
toteresantnih panog. V okviru teh seje 
izvila določena stopnja tehnične 
strokovnosti, ki poleg možnosti finan- 
c'ranja in solidnega poslovanja zago- 
|fvlja ustaljen uspeh. Finex je veliko 
veloval tudi pri izvozu jugoslovanske
ga blaga, kjer naj posebej omenimo 
e9Unjski Elan in novomeški IM V.
Začetni kapital je bil DM 25.000,—, 

^nes pa znaša DM 100.000,- (85 % 
^Veza slovenskih zadrug, 15 % dr. F. 
Witter). To je sicer malo do prometa, 
endar se koristijo kreditne možnosti, 

jih nudi Zveza bank in banke v
Nemčiji.
^ zadnjih letih se je število osebja 

^talilo na 12—14 uslužbencev. Poleg 
^sga poslovodje Vilija Pleška — 
Pozneje se mu je pridružil še Milan

20. novembra 1963 so predstavniki Zveze 
slovenskih zadrug v Celovcu in Jugotrade 
z Dunaja ustanovili v Miinchnu družbo z 
omejeno zavezo pod imenom Finex. Ta naj 
bi nadaljevala poslovno tradicijo predhod
nega predstavništva Jugotrade v Miinchnu 
in še prejšnje firme Merx iz Diisseldorfa, 
katere ustanovitev — kot Jugotrade, Du- 
nai — seaa še v leto 1952.

Čemčec, ki pa je sedaj upokojen — 
vodi firmo kot samostojen poslovodja 
Jurij Terseglav.

Veseli nas, daje od lanskega leta za
poslen v Miinchnu tudi naš rojak Mar
ko Polzer iz Šentprimoža.

Podjetje je ves čas obstoja poslova
lo uspešno in brez težav ter je z 
izplačilom ustvarjenega dobička po
magalo pri razvoju Zveze

Vsem sodelavcem Finexa ob tej 
priložnosti iskreno čestitamo in jim še 
naprej želimo uspešno poslovanje

Zveza slovenskih zadrug 
Hak

25. obletnica obstoja 
zadružne firme 1963-1988
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Kmečka gospodarska zadruga Pliberk v Celju
Tudi letos je razstavljala 

Kmečko gospodarska zadru
ga Pliberk svojo ponudbo na 
celjskem obrtnem sejmu, ki 
ga je v soboto, 11. septembra, 
otvoril predsednik zvezne 
vlade Jugoslavije, Branko 
Mikulič. Kakor nam je poslo
vodja pliberške Zadruge, 
Stanko Čik, povedal, je ta 
razstava za zadrugo Pliberk 

Stanko Čik, poslovodja Kmečke zelo važna. Celjski obrtni se- 
aospodarske zadruge Pliberk jem zavzema skoraj VSO

področje, iz katerega prihaja
jo kupci iz Slovenije v zadru
go Pliberk.

Poleg tega pa je bilo po
udarjeno, da bo privatni obrt
nik v novi ustavi Jugoslavije, 
ki bo sklenjena dokonča tega 
leta, dobil več možnosti za 
razvoj svoje dejavnosti. 
Ustavne spremembe pa se 
pripravljajo tudi na področju 
kmetijstva.

Razstavni prostor zadruge

Pliberk je bil ves čas dobro 
obiskan in stalno je bilo tam 
navzočih več sodelavcev za
druge Pliberk. Ob že tradicio
nalno dobro povezavi zadru
ge Pliberk s kupci iz Slovenije 
je poslovodja Stanko Čik 
prepričan, da se bo navzoč
nost zadruge Pliberk na letoš
njem celjskem obrtnem sej
mu obrestovala in prispevala 
k dobrim poslovnim rezulta
tom pliberške zadruge. Hak
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Posojilnica-Bank
Hodiše-Škofiče

Herman Jager^ podpredsednik 
Posojilnice Škofiče-Hodiše

Zadnji občni zbor Posojilnice- 
Bank Hodiše-Škofiče, ki se je od
vijal v prostorih Posojilnice Ško
fiče dne 1.5. julija 1988, je obrav
naval računski zaključek za leto 
1987 ter aktualna vprašanja po
slovanja Posojilnice-Bank v leto
šnjem letu. Predsednik Herman 
Jäger je poleg številnih škofiških 
in hodiških zadružnikov mogel 
pozdraviti na občnem zboru tudi 
poslovodji Zveze, dipl. trg. J. Ha- 
bernika in Draga Pörtscha ter 
višjega revizorja Franca Krištofa.

Bilančna vsota Posojilnice- 
Bank je v letu 1987 dosegla ne
kaj nad AS 40,0 milij., bilančni 
rezultat pa je bil rahlo pozitiven, 
tako da je bilo mogoče z njim 
nekoliko znižati prenos izgube iz 
prejšnjih let. Ugotovljeno je bilo, 
da se je bilančna vsota združe
nih Posojilnic Hodiše in Škofiče 
prav posebno v zadnjih letih 
močno dvignila, saj je skupna 
bilančna vsota v letu 1982 zna
šala le nekaj nad AS 20,0 milij. 
in se je v teh letih torej podvojila.

Poročilo nadzornega odbora je 
podal predsednik Folti Paulitsch, 
ki je še opozoril na to, da mora 
Posojilnica-Bank gledati prav po
sebej na malega varčevalca in na 
malega posojilojemalca.

Za letošnje poslovno leto je 
bilo rečeno, da je prirastek pri 
posojilih in kreditih dober in da 
se dobro razvijajo tudi donosi 
storitev.

Ker je Posojilnica-Bank kljub 
združitvi še vedno zelo majhna, 
se je v lanskem letu razgovarjalo 
s Posojilnico-Bank Bilčovs o tes
nejšem sodelovanju. Ker do 
združitve med Posojilnicama ni 
prišlo, je bilo poudarjeno, da se 
je treba zaradi tega na novo raz- 
govarjati in daje potrebno, da pri 
tem prevladujejo poslovni intere
si nad ozkimi lokalnimi.

Dober poslovni rezultat in zelo 
lepo novo zgrajena Posojilnica- 
Bank v Škofičah pa dajeta pos
lovodjema, nameščenki, uprav
nemu ter nadzornemu odboru 
nov optimizem pri nadaljnjem 
poslovanju. [_[ak

Kmečka gospodarska zadruga

Občni zbor te naše zadružne ustanove se 
je vršil v nedejo, 28. 8.1988, pri Tischlerju 
v Šentjanžu v Rožu _________
Predsednik upravnega odbora 

Vili Moschitz je pozdravil nad 40 
zadružnikov iz Šentjanža, Bilčov- 
sa, Kotmare vasi ter drugih krajev, 
ki spadajo v okoliš te zadruge.

V svojem poročilu za poslovno 
leto 1987 je navedel, da seje mo
rala zadruga po priključitvi bla
govnih oddelkov Posojilnice- 
Bank Bilčovs v Bilčovsu in Kot- 
mari vasi šele nekako navaditi 
poslovanja v tem obsegu in ga 
skoordinirati.

Letni promet je dosegel AS 
15,0 milij. V primerjavi z letom 
1986je številčno promet zelo na
zadoval samo v Šentjanžu.

Poslovni rezultat vseh poslo
valnic je bil negativen in upravni 
odbor je napovedal ukrepe, ki gre- 
jo precej v smer zniževanja 
stroškov.

Poudaril je tudi, da morajo glav
no skrb pri zadrugi nositi profe
sionalni poslovodje, ki vso zade
vo poznajo in jo zasledujejo, in 
šele v drugi vrsti upravni odbor, ki 
na svojih sejah potrjuje poslova
nje in daje dodatne predloge.

Predvsem na agrarnem pod
ročju je situacija težka, ker so 
cene in s tem tudi promet na

področju gnojil in krmil zelo naza
dovali. Pri vsem tem pa je treba 
upoštevati, da zadruga služi 
članom in klientom v tem oziru, 
da se jim ni treba daleč voziti po 
svoje potrebščine.

Poročilo nadzornega odbora je 
podal njegov predsednik Lori 
Müller, ki je v bistvu opozoril na 
isto problematiko. Po odobritvi in 
potrditvi računskega zaključka 
za leto 1987 seje razvila živahna 
diskusija, v katero je poseglo 
mnogo navzočih članov.

Posojilnica-Bank Borovlje bo v 
svoji podružnici v Šentjanžu še 
naprej uradovala tako, da bo pri 
tem pomagal nameščenec zadru
ge, ki ga bo sofinancirala tudi Po
sojilnica-Bank.

Predlagano je bilo tudi, da naj 
zadruga prouči možnost razširit
ve poslovanja ob cesti na Ljubelj. 
Pa tudi zadružna stavba v Šent
janžu bi bila potrebna najnujnej
šega popravila in to kljub potreb
nemu varčevanju.

Predsednik Vili Moschitz je o 
tekočem poslovanju v letu 1988 
povedal, da promet nekoliko na
zaduje nasproti lanskemu letu, da

Vili Moschitz, predsednik uprav
nega odbora Kmečke gospodar

ske zadruge Šentjanž

pa se že vidijo rezultati ukrepanja 
v smeri zniževanja stroškov.

Apeliral je na člane zadruge, da 
naj se poslužujejo njene ponud
be. Ob zahvali poslovodjem ter 
nameščencem zadruge pa je ap^' 
liral na še večjo prizadevnost it1 
varčnost v prid našega zadruž
ništva.

Od Zveze slovenskih zadrug 
sta se občnega zbora udeležila 
poslovodja dipl. trg. J. Habernik 
ter vodja agrarnega oddelka dipl- 
inž. Štefan Domej in sta ob tej pd' 
liki izrazila zahvalo za požrtvo
valno delovanje upravnemu od
boru, nadzornemu odboru tef 
vsem nameščencem.

Posojilnica- ZADRUGA 
Zveza Bank market

Vaša prva adresa 
v denarnih zadevah

Vam po ugodnih cenah 
daje pestro izbiro 

raznovrstnega blaga
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GRADBENI SEKTOR 
ZVEZE in ZADRUG

Vsak, kdor je v zadnjih mesecih le malo zasledoval medije, 
je nedvomno videl ali slišal pojem „EG“ — „EUROPÄISCHE 
WIRTSCHAFTSGEMEINSCHAFT“ („EWG“) - „EVROP
SKA GOSPODARSKA SKUPNOST“ („EGS“).

Avstrija se namerava do leta 1992 
vključiti v evropski notranji trg.

Bodisi v televiziji bodisi v časopisih že zasledujemo, kako se vsa 
avstrijska gospodarska podjetja že pripravljajo na vstop v EGS. Toza
devno pa je predvsem od manjših podjetij slišati precej kritike. A 
tudi večja podjetja, ki so si v Avstriji na kakršenkoli način izgradila 
svoj „status quo“, se bodo morala preusmeriti.

Kar zadeva gradbeni sektor, se avstrijska gradbena podjetja in njih 
politika nahajajo v situaciji, katera jim najbrž težko omogoča vstop 
v Evropsko gospodarsko skupnost do leta 1992.

Med avstrijskimi gradbenimi predpisi in predstavami EGS ležijo 
še preširoke in pregloboke razpoke. Teh razpok pa ne bo mogoče 
premostiti samo s kooperativno pripravljenostjo in federalistično 
trmo.

Gradbene smernice EGS predvidevajo, da se proizvodi, ki ustreza
jo temeljnim predpisom, lahko tržijo v vseh državah EGS. Konkreten 
primer: v Avstriji zvezna dežela „A“ ne sme prodajati produktov „X“ 
v zvezni deželi „B“.

Seveda bo Avstrija tozadevno morala predvsem hitro ukrepati! 
Nasplošno gledano bodo tvrdke strankam nudile še več izbire in 
upajmo, da po ugodnejših cenah.

Zadruge, z Zvezo na čelu, so v zadnjih letih močno razširile paleto 
gradbenih proizvodov.

Nudimo vam za izgradnjo hiše vse proizvode za zidavo kleti pa 
tja do dimnika.

Podrobneje navajam:

za streho: 
ostrešje (Dach- 
stuhl), deske, late, 
seveda tudi 
strešno opeko raz
nih tvrdk (Bramac, 
Eternit, Villas itd.)

Nadalje seveda 
tudi tla:
npr.: parketi, na
vadna lesena tla 
iz smrekovih, bo
rovih ali macesno
vih desk ...

Nudimo vam tudi strokovno svetovanje in 
gradbene ponudbe za kompletno hišo

Informirajte se pri svojih zadrugah ali na Zvezi (blagovni odde
lek, Rožanska cesta 85, tel. štev. 0463/26 21 18/78).

Na kratko sem vam želel predstaviti, da so Zveza in zadruge tudi 
na gradbenem področju začele delovati z večjo in kompletnejšo po
nudbo. Prepričan sem, da se boste naših ponudb posluževali.

Franc Haschej, vodja gradbenega oddelka ZSZ

za kleti: vse
stranske betonske 
proizvode, betons
ke zidake, posre
dujemo beton 
(Lieferbeton), vse 
za kanalizacijo, 
ponikovalnice 
(Sieker-Klärgru
ben), betonske 
strope itd.

za notranjo iz
gradnjo hiše:
okna (lesena, 
plastična, kovina- 
sta) od firm Inter- 
norm in Hrachowi- 
na, strešna okna 
(Veloux), vhodna 
vrata, notranja 
vrata, garažna 
vrata (Atlas) itd.

za nadaljnjo 
gradnjo hiše:
vse vrste opeke 
raznih tvrdk 
(Brenner, Steiri
sche Ziegelwerke, 
Wienerberger), 
opečne strope, 
dimnike (Schiedel, 
Plewa).

Ometi, izolacije 
vseh vrst:
Heraklith, kamena 
in steklena volna 
itd.

Poslovni razvoj Zveze in posojilnic 
v prvih osmih mesecih 1988

Pri Zvezi in posojilnicah je bila 
porast hranilnih vlog v tem času 
zmerna in so le-te porastle za 
2,1 % na AS 1.164.000,-. Tudi 
v slovenskem zadružništvu opa
žamo, da porast hranilnih vlog 
ni več takšna kakor v prejšnjih 
letih, ker je prav posebno v le
tošnjem letu zaznati porast bru- 
tosocialnega produkta za nad 
4 %. To se pravi, da Avstrijci v 
letošnjem letu nadpovprečno ve
liko porabljajo denarja za konzu- 
me in druge artikle, varčujejo pa

manj.
Povpraševanje po posojilih in 

kreditih pa je bilo v prvih osmih 
mesecih napram letu 1987 za 
14 % večje.

Tudi pri drugih bančnih usta
novah je zaznati večje povpra
ševanje po kreditih, kar je tudi 
vplivalo na povečanje brutona- 
cionalnega produkta v Avstriji. 
Zneskovno so krediti in posojila 
v teh mesecih napram lanskemu 
letu porasli od AS 762,0 milij. 
na 869,0 milij. Hak

Obresti na posojila in 
kredite se dražijo

Kar dvakrat je v zadnjih treh mesecih Avstrijska narodna ban
ka povišala diskontno stopnjo za menice in sicer najprej od 3 % 
na 3,5 % in pred kratkim še od 3,5 % na 4 %. Narodna banka 
Avstrije je to naredila zaradi zavarovanja stabilnosti šilinga v 
zvezi s tem, da so se podražili krediti tudi drugod in tu predvsem 
v Združenih državah. Tako je prišlo do podražitve posojil in kre
ditov tudi pri nas, akoravno bi razvoj inflacije v Avstriji, ki letos 
dosega nekaj nad 2 %, te podražitve ne narekoval. Sporedno s 
podražitvijo posojil in kreditov so se povišale tudi obresti na hra
nilne vloge, ki od 16. avgusta letos naprej znašajo, kakor sledi:

vloge na vpogled.................................................... 2 7/8 %
vloge z vezavo vsaj 6 mesecev............................ 3 %
vloge z vezavo vsaj 12 mesecev........................... 3 1/8 %
vloge z vezavo vsaj 24 mesecev........................... 3 1/4 %
vloge z vezavo vsaj 36 mesecev........................... 3 3/4%
varčevalna pisma (60 mesecev)............................ 5,5 %
varčevalna pisma (72 mesecev)............................ 6,0 %

V glavnem so se obresti na hranilne vloge povečale za 0,25 %, 
obresti na posojila in kredite pa so postale od 1. septembra letos 
naprej za povprečno 0,5 % dražje. Ta ukrep je privedel do tega, 
da so se seveda podražili tudi vsi novi krediti, pri katerih država, 
dežela ali druge institucije subvencionirajo obresti. HaK

ZADRUGA Pliberk
Vam nudi vsak dan nore 

WBIUME SEME

Veselimo se Vašega obiska
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S 1. 1. 1989 bo kot posledica velike davčne reforme stopil v veljavo 
nov zakon za obdavčenje korporacij (Körperschaftssteuergesetz)

Davčna reforma in kapitalne družbe
Kdo je v Avstriji sploh 

podvržen korpora
cijskemu davku?

Tb so v prvi vrsti:
• kapitalne družbe (družba z 

omejenim jamstvom; 
delniška družba)

• gospodarske zadruge 
(Wirtschaftsgenossen
schaften)

• privatne pravne osebe 
(npr. društva).

To so subjekti, ki najpogosteje 
podležijo korporacijskemu dav
ku. Ob robu bi omenil, da je 
fiskalični doprinos korporacijs
kega davka leta 1986 znesel 
približno 12 milijard šilingov, to 
je samo pičlih 10 % tega, kar je 
avstrijska država prigospodarila 
preko dohodnine (Einkommen
steuer und Lohnsteuer). To pa 
tudi pomeni, da „fiskalična“ 
obremenitev kapitalnih družb ni 
tako grozovita, kakor to po na
vadi razglašajo podjetniki.

Ena izmed elementarnih no
vosti novega zakona, ki bo veljal 
s 1. 1. 1989, je dejstvo, da so 
se v zveznem ministrstvu za fi
nance končno odločili za izred
no nizko davčno stopnjo. Do se
daj je bila zakonska ureditev ta, 
da je po zakonu o korporacijs
kem davku bila najnižja tarifa 
30 %, najvišja pa 55 %. S prvim 
januarjem 1989 bo davčna tarifa 
za dobiček kapitalnih družb 
enotno znašala samo še 30 
odstotkov. S tem imamo v kor
poracijskem davku samo še eno 
davčno stopnjo. Dobiček kapi
talnih družb se obdavči tudi po
tem, če si kapitalna družba ta 
„dobiček“, ki ga je prigospodarila 
med letom, obdrži v podjetju — 
to se pravi, da dobička — ne raz
deli na družabnike.

Ta nizka davčna tarifa pa je 
tudi omogočala, da je zakonoda
jalec lahko razširil tako imenova
ni „privileg udeležbe“ (nemško: 
Schachtelbegünstigung ali pa 
Schachtelprivileg)

Kaj pomeni ta 
privileg?

Ako se je družba A udeležila 
pri družbi B, potem je morala 
konec leta obdavčiti tudi tisti del 
dobička, katerega je „zaradi ude
ležbe“ prejela od družbe B. (Vsi 
vemo, da se pri kakem drugem 
podjetju udeležimo po navadi 
samo takrat, če pozneje iz te 
udeležbe tudi črpamo dobiček 
— to je pač gospodarska logika). 
V našem primeru je družba B 
konec leta bilancirala z do
bičkom — del tega dobička pa 
je morala dati družbi A.

Po doslejšnji zakonodaji je 
družba B primorana, da od vse
ga dobička (torej tudi od tistega 
dela dobička, katerega bo dala 
družbi A) plača korporacijski da
vek. S tem pa stvar še ni do
končana. Družba A mora ta 
dobiček, katerega je družba B 
pravkar obdavčila, pri sebi na 
novo obdavčiti. S tem je bil eden 
in isti dobiček dvakrat obdav
čen. Ker je bila ta ureditev celo 
za finance pretrda, so si kot 
rešitev izmislili tako imenovani 
privileg udeležbe (Schachtelpri
vileg).

Ta privileg pripoznavajo samo 
takrat, če so dani sledeči pogoji:
• družba se mora udeležiti na 

kapitalu druge družbe za 
vsaj 25 %,

• udeležba mora neprekinjeno 
trajati vsaj 12 mesecev.

V končno pojasnilo:
Družba A na Koroškem se je 

pred tremi leti s 50 % udeležila

Ena izmed elemen
tarnih novosti za
kona, ki bo veljal 

s I. I. 1989, je 
dejstvo, da so se v 

zveznem mi
nistrstvu za fi

nance končno od
ločili za izredno 

nizko davčno 
stopnjo.

pri družbi B na Dunaju. Družba 
B plača konec leta 1987 družbi 
A dividendo v višini AS 
5.000.000,—. Ker v našem pri
meru vidimo, da je družba A 
udeležena z več ko 25 % (prvi 
predpogoj) in je vrhu tega rok 
udeležbe prekoračil eno leto 
(drugi predpogoj), dividende v 
višini AS 5.000.000,— ni treba 
obdavčiti.

Veljavnost tega privilega ude
ležbe traja še do konca leta 
1988. Od 1. 1. 1989 se bo ta 
privileg razširil, to pomeni, da 
bodo vsi dobički iz udeležb 
podvrženi samo enkratnemu 
korporacijskemu davku (prej 
sem pojasnil, da je pod neugod
nimi pogoji dobiček kapitalnih 
družb bil lahko podvržen dva
kratnemu korporacijskemu dav
ku).

Eno izjemo pa si je zakonoda
jalec kljub temu pridržal tudi v 
bodoče; prej sem omenil, da se 
dobički, ki se izplačujejo v krogu 
med seboj povezanih in udele
ženih družb, po novem zakonu 
obdavčijo samo enkrat. Za slu
čaj pa, da se avstrijska kapitalna 
družba udeleži pri kapitalni 
družbi v inozemstvu (npr. v Za
hodni Nemčiji), zanjo velja stara 
ureditev. To pomeni, da ji do
bička samo takrat ni treba na 
novo obdavčiti, če je bila udele
žena nad 25 % in je rok ude
ležbe prekoračil že eno leto.

Če bi bil zakonodajalec kon- 
sekventen, potem bi moral od
straniti tudi ta pridržek, ki bo 
vsekakor še naprej veljal za av
strijske kapitalne družbe, katere

Po davčni reformi 
bo Avstrija posta
la za Investitorje 
bolj atraktivna 

kakor npr. 
Nemčija - In to, 
čeprav šteje med 

tradicionalne 
„davčne“ države.

so se udeježile na inozemskem 
kapitalu. Že iz zakonskih razlo
gov dotičnega inozemstva mar
sikaterim družbam ni dovoljeno, 
da bi se udeležile z nad 25 %. 
S tem pa te družbe tudi nimajo 
možnosti, da dobiček iz ino
zemskih udeležb v Avstriji osta
ne neobdavčen.

Čeprav je tarifa novega korpo
racijskega davka nenavadno niz
ka (samo 30 %) in bo ta tarifa 
veljala tudi za dobičke zadrug 
(!), je zakonodajalec zamudil, da 
bi udeležbe avstrijskih kapitalnih 
družb pri inozemskih kapitalnih 
družbah podvrgel isti ugodnosti, 
katero bodo v bodoče lahko 
uživale samo v Avstriji med se
boj udeležene kapitalne družbe 
— namreč samo enkratno 
obdavčenje s korporacijskim 
davkom.

Po mojem pa se to v bodoče 
še lahko spremeni — namreč z 
vstopom v Evropsko gospodars
ko skupnost.

Ob koncu: Po davčni reformi 
se bo obremenitev korporacijs
kega davka za kapitalne družbe 
v Avstriji znatno znižala, tako 
da bo Avstrija — gledano iz 
davčnega vidika — postala za 
investitorje bolj atraktivna kot 
npr. Zvezna Nemčija, Francija, 
Velika Britanija ... itd. In to ne
kaj pomeni, če pomislimo, da 
šteje Avstrija med tradicionalne 
„davčne“ države. Zakaj omenjam 
ta davčni vidik?

V današnji gospodarski struk
turi Evrope šteje fiskalični dopri
nos davkov med najvažnejše de
narne vrelce posameznih držav. 
Visoko industrializirane zahod
ne države imajo visoko razvit in 
kompliciran davčni sistem. Prav 
tako tudi Avstrija. Za največji del 
podjetij je torej davčno posveto
vanje tudi indikator za investici
je, za poslovanje in nenazadnje 
tudi za pravno obliko lastnega 
podjetja. Za nas Slovence pa po
meni to dejstvo tudi to, da bomo 
na gospodarskem področju po
kazali pripravljenost k bolj odpn 
temu mišljenju glede davčnih 
struktur.

dr. Marjan Wakounig
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Rožek: slovo od 
Micke Krautzerjeve

Vesti s političnega področja, 
da je postal rožeški župan Her
bert Schiller član koroške vla
de in si bo Rožek moral pois
kati novega župana, sledi vest 
o smrti rojakinje, bivše farov- 
ške kuharice Micke Krautzer. 
Rojena pred 74 leti pri Očeju v 
Dolinčičah je „svoje življenje 
darovala gospodinjstvu v žup
nišču“, kot so to v svoji pridigi 
poudarili domači župnik du
hovni svetnik Niko Marktl pri 
maši zadušnici.

Rajna Micka je nasledila 
svojo teto Nanijo, ki je bila ku
harica rožeškega župnika Jo
žefa Dobernika, ker je morala 
Nani po smrti svoje sestre, 
Očejke, domov v Dolinčiče na 
kmetijo. Vsa leta je potem 
Micka gospodinjila g. župniku 
Doberniku, kateremu je sledila

ČESTITAMO
Iskrene čestitke pošilja

mo v Sele. Maks Oraže, pd. 
Vrtnikov Maks, bo te dni 
srečal Abrahama. Jubilantu 
za ta lepi življenjski jubilej 
iskreno čestitamo in mu že
limo še obilo zdravja in za
dovoljstva. Čestitkam se 
pridružuje tudi DSG Sele in 
uredništvo Našega tednika.

Ana Pogorevšnik z Radiš 
je pred kratkim praznovala 
svoj 83. rojstni dan. Za nje
no visoko obletnico ji želi
mo obilo božjega blagoslo
va in vrsto zdravih in sreč
nih let.

80-letnico praznuje te dni 
Terezija Pack s Plešivca pri 
Kotmari vasi. Slavljenki ve
ljajo naše iskrene čestitke 
in ji želimo še veliko zado
voljnih in zdravih let.

*

Alojzija Rožman v Senč
nem kraju pri Pliberku je 
pred kratkim praznovala 
svojo 80-letnico. Ob njeni 
obletnici ji iskreno čestita
mo.

Na Rebrci praznuje Roza 
Hribar svojo 75-letnico. Na
še iskrene čestitke!

*

Franc Wutti, Pajevčev 
oče na Ločilu, praznuje te 
dni svoj 65. rojstni dan. 
Slavljencu iskreno čestita-

tudi v Glinje, kamor so g. Do
bernika premestili. Po smrti 
župnika je prevzela skrb za go
spodinjstvo pri Liechtensteino- 
vih na gradu v Rožeku vse do 
svoje upokojitve. Po upokojitvi 
si je s svojo sestro Nankijo 
zgradila lično hišo v Rožeku, 
kjer sta živeli in marljivo skrbe
li za okras domače cerkve.

Pogrebne obrede, katerih se 
je udeležilo lepo število sorod
nikov, znancev in sosedov, je 
opravil župnik Tone Zajec iz Li
pe, mašo zadušnico pa je bral 
domači župnik Niko Marktl.

Žalujočim sorodnikom, v prvi 
vrsti seveda sestri Nankiji, is
kreno sožalje tudi v imenu kul
turnega društva „P. Markovič“, 
EL Rožek in uredništva NT, ki 
ga je rajna prav rada prebirala!

fk

mo in mu kličemo še na 
mnoga zdrava in vesela le
ta.

*

Svoj 60. rojstni dan praz
nuje v teh dneh Hanzi Ke- 
žar v Horcah pri Šentvidu v 
Podjuni. Znanemu pevovod
ji iskreno čestitamo in mu 
želimo še veliko zadovolj
nih in zdravih let.

*

Mariji in Toniju Miksche 
iz Hodiš se je te dni rodila 
hčerka, ki jo bodo krstili na 
ime Katarina Elizabeta. 
Srečnima staršema iskreno 
čestitamo, mali Katarini 
Elizabeti pa želimo veliko 
sreče na življenjski poti.

*

Helmut Grilc in Barbara 
Pavše sta te dni dobila si
na, ki mu bodo pri krstu da
li ime Mihael. Mladima 
staršema iskreno čestita
mo, malemu Mihaelu pa že
limo vse najboljše na živ
ljenjski poti.

★
Pred kratkim je na šoli 

za bolničarke v Schwarza- 
chu prejela diplomo Marja
na Pernat z Bistrice pri Pli
berku. Mladi diplomirani 
bolniški sestri iskreno če
stitamo in ji želimo veliko 
uspeha v njenem poklicu.

*

Terezija Hribar iz Lepene 
pri Železni Kapli je pred ne
davnim obhajala svoj 65. 
rojstni dan. Naše iskrene 
čestitke!

Veseli vaški praznik 
v Šmihelu pri Pliberku

Minulo nedeljo popoldne je spet postalo živah
no na Davidovem travniku v Šmihelu, kjer je že 
četrtič priredilo Katoliško prosvetno društvo tra
dicionalni vaški praznik. Iz leta v leto postaja ta 
družabna prireditev vedno bolj priljubljena, pose
bej še pri mladini.

Šmihelski organist Mihej Sadjak s svojim drugim srcem

Levo: občinski odbornik Andrej Wakounig; v sredini direktor šmihelske to
varne Knecht, Franc Mlinar, ki je pel z dušo in telesom.

Kakor že prejšnja leta, je tudi 
letos za uvod zapel šmihelski 
pevski zbor „Gorotan“ pod vodst
vom Miheja Sadjaka nekaj primer
nih pesmi. Sledila je prva točka 
— vlačenje hlodov. Sicer naporno 
delo, ki zahteva veliko moči, a se 
je v to kljub temu „vpregla“ tudi 
Davidova gospodinja in podpred
sednica NSKS, Valentina Kušej.

Zatem je mladina valjala sode 
in marsikateri je zletel s soda, ka
kor snop, Kropivnikov Emil iz Rin- 
kol, ki je izkušen „pintar“, pa je 
pokazal, kako se sod odpre, da se 
lažje očisti. Seveda pa je nato po
kazal, kako se sod spet strokovno 
nazaj zapre, tako, da tudi drži.

Višek popoldneva je gotovo bilo 
mlatenje pšenice, delo, katero so 
naši predniki s spoštovanjem 
opravljali. Videlo se je, da mladi 
le ne obvladajo te „umetnosti“. 
Četudi težko delo, pa je bilo ne
koč polno družabnosti in veselja. 
Namlateno pšenico so zatem pre
točili, zveli in pobabasali v pis- 
krič kakor nekoč v starih časih.

Nekatere spretne ženske so se 
pomerile tudi v luščenju koruze, ki 
je kar tako skrcala naokoli.

Sodelujoči pri tekmah so bili 
obdarjeni z medenimi srčkami, ka
tere je tudi letos spekla Magda 
Haimburger.

Za razvedrilo med posameznimi 
točkami sta s poskočnimi vižami 
poskrbela godba na pihala iz Šmi
hela, ki jo vodi J. Burdzi, in an
sambel „Korenika“ pod vodstvom 
Alberta Kraigerja.

Vaškega praznika sta se udele
žila tudi državni poslanec Karel 
Smolle in podpredsednik NSKS 
mag. Warasch, ki sta prišla z ro- 
zalskega žegnanja in se še pose
bej zanimala za stara kmečka de
la. Nadalje so prišli tudi stari 
znanci iz Skocijana in celč tri flet- 
ne dečve iz Sel.

Ob koncu pa so „Šmihelski de
di“ s pomočjo „Matjaževcev“ ko
rajžno in veselo zapeli vrsto do
mačih pesmi. Vaški praznik so s 
svojo navzočnostjo počastili še 
dekan Kristo Srienc, novi kaplan 
Janko Krištof, vogrški župnik Vin
ko Zaletel, mestna svetnika Fric 
Kumer in Jože Partl in vsi odbor
niki EL Pliberk.

Jozej Perč
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Obisk MePZ „Jakob Petelin-Gallus“ in „Korenike“ pri Sencih v Severni Ameriki

Žalostni položaj Slovenca v diaspori
V sredo, 7. septembra, sta se MePZ „Jakob Petelin-Gallus“ in ansambel „Korenika“ 
vrnila s 14-dnevne turneje po Združenih državah Amerike in Kanadi. Pot je Korošce 
peljala v New York, Fairfield, Cleveland, Lemont, Chicago, Toronto in Hamilton. 
Turneja je bila izredno zanimiva in poučna. O vtisih z obiska pri naših rojakih 
v Severni Ameriki poročamo v večdelni reportaži.

Rožanske cvetlice Nada Zerzer, Mirijam Užnik in Sara Gabrijel (z leve). 
V sredi mag. Miha Vrbinc, ki je skrbel za povezavo.

O potovanju poroča 
Janko Kulmesch

V soboto, 27. avgusta, smo za
pustili New York in v malo več ko 
eni uri prileteli z letalom v skoraj 
800 km oddaljeni Cleveland. Tam 
nas je pričakovala večja slovens
ka skupina — na čelu z dr. Mate
jem Resmanom in Ivanom Haupt
manom, glavnima organizatorje
ma clevelandskega srečanja.

Cleveland, to je mesto, katere
mu so včasih rekli drugo največje 
slovensko mesto ali „ameriška 
Ljubljana“.

Pred vojno je štelo 150.000 pre
bivalcev, po trditvah nekaterih ce
lo 200.000. Sicer pa se v Ameriki 
te številke hitro spreminjajo — za
radi stalnega od- in priseljevanja. 
Znano je, da je migracija iz go
spodarskih razlogov v Ameriki še 
posebno velika. Tako je štel Cle
veland pred nekaj desetletji, ko je 
še prevladovala težka industrija, 
skoraj milijon ljudi. Panes pa, ko 
computerji težko industrijo vedno 
bolj izpodrinjajo, ima Cleveland 
samo še dobrega pol milijona.

In koliko od tega pol milijona je 
Slovencev?

Težko je reči. Uradno se je pri 
ljudskem štetju leta 1988 priznalo 
124.000 k „slovenskemu poreklu“. 
„Približno 40.000 jih bo živelo v 
Clevelandu,“ ocenjuje Ivan Haupt
man, brez dvoma dober poznava
lec narodnega in verskega položa
ja tamkajšnjih Slovencev.

Priznavati se k______
slovenskemu poreklu
ne pomeni,_________
da znaš slovensko

Toda: če se kdo priznava k slo
venskemu poreklu, še dolgo ne 
pomeni, da zna slovensko. Zato 
ocenjuje Ivan Hauptman, da ob
vlada od 40.000 clevelandskih Slo
vencev slovenščino „morda samo 
še četrtina“.

Ali drugi, še bolj zgovoren po
datek: Slovenci v Severni Ameriki

imajo med drugim dve t. i.„pod
porni jednoti“, katoliško in liberal
no. Ustanovljeni sta bili že ob 
koncu prejšnjega stoletja — kot 
zavarovalniški društvi, zlasti za 
zdravstveno in življenjsko zavaro
vanje.

Ameriški družbeni sistem, ki v 
bistvu ne pozna državnega social
nega zavarovanja, namreč sili k 
takšnim podpornim jednotam.

Obe slovenski podporni jednoti 
izdajata svoj časopis. Glasilo libe
ralne „Slovenske narodne podpor
ne jednote (SNPJ) se imenuje 
„Prosveta“. „Ameriški Slovenec“ 
pa je list „Ameriške slovenske ka
toliške jednote“. Le-ta bo 1994 ob
hajal svojo 100-letnico in velja kot 
najstarejši slovenski časopis v 
Ameriki.

Vsaka družina, ki je član, dobi 
časopis svoje jednote zastonj. Ta
kih družin je pri SNPJ 51.000; pri 
katoliški jednoti pa 35.000. Toda 
ta časopis izhaja pretežno v an
gleščini! Po navadi obsega časo
pis vsak po osem strani — od teh 
samo dve slovenski. Če bi bilo na
robe, bi slovenske družine slo
venskih jednot svojega časopisa 
dejansko ne razumele več.

Drugi slovenski časopis v ZDA 
je „Ameriška domovina“ s sede
žem v Clevelandu. Nekoč je izha
jala štirikrat tedensko, danes dva
krat: ob torkih samo v slovenšči
ni, ob petkih pa v slovenski in an
gleški izdaji. Njen izdajalec in edi
ni lastnik je James Debevec. Čuti 
se kot Slovenec, čeprav ne zna 
slovensko. Njemu v veliko pomoč

II. del
zelo razgledani urednik dr. Ru
dolph Suselj. Naklada „Ameriške 
domovine“ znaša 1700 izvodov ob 
torkih, 3000 ob petkih. Od teh 
3000 jih izhaja 1000 izključno v 
angleščini.

Kakor nam je dr. Suselj pove
dal, slovenska naklada pada, 
medtem ko angleška rahlo naraš
ča.

Seveda dela tudi „Ameriška do
movina“ z deficitom, ki ga ne krije 
nobena državna ali kaka narodna 
ustanova. Edini, ki nosi deficit, je 
lastnik sam.

Zato lahko ukine časopis takoj, 
po svoji mili volji.

Priznanje clevelandskega 
župana „Gallusu“ —
uradna imena v______
slovenščini__________

Sobota zvečer: drugi koncert 
„Gallusa“ in „Korenike“. Okoli 500 
ljudi se je zbralo v največjem slo
venskem narodnem domu, „Slove- 
nian National Home“.

Slovenskih narodnih domov je v 
samem Clevelandu osem. Največji 
ima prostora za 700 ljudi, mogoč
no kuhinjo in oddaja v najem več 
prostorov za pisarne ter trgovine. 
Slovenski narodni dom je prime
ren tudi za volilna zborovanja: 
mdr. sta se ga poslužila Bush in 
Dukakis, kandidata za novega 
ameriškega predsednika.

Vrhu tega je dom priporočljiv za 
poroke. Kot ameriško-slovenski 
ženitveni par potrebuješ tako veli
ke prostore. Take poroke se nam
reč udeleži 500 in še več svatov.

Vzdušje na koncertu samem — 
udeležil se ga je tudi novi jugoslo
vanski konzul v Clevelandu, Jan
čar — je bilo podobno kakor zve
čer prej v Fairfieldu. Zelo prisrč
no, najbolj pa sta spet navdušili 
narodni himni „Nmav čiez jizaro“ 
in „Rož, Podjuna, Zilja“ na čelu. 
Le, da je bilo še bolj slavnostno.

Osebni zastopnik župana Voi- 
novicha je namreč predal uradno 
„proklamacijo“ mesta Cleveland. 
Pri tem je še posebej zanimivo: 
besedilo „proklamacije“ je sicer 
angleško, vendar so uradne označ
be za „Celovec“ in „Koroška“ v slo
venščini. Kdaj bodo koroške urad

ne oblasti do slovenskih krajevnih 
imen tako prijazne kakor cleve
landska mestna uprava?

In kako je z organizirano dejav
nostjo v Clevelandu in njegovi 
okolici?

O obeh „jednotah“ z množičnim 
članstvom je že bil govor, prav ta
ko o številnih narodnih domovih. 
Vendar, da je narodna zavest še 
prisotna, za to skrbijo predvsem 
druge ustanove — zlasti cerkvene 
in kulturne.

To sta na primer obe slovenski 
fari Sv. Vid in Marija Vnebovzeta. 
Obe vodita tudi slovensko sobot
no šolo. Kakor nam je dr. Res
man, od katerega smo dobili velik 
del teh informacij, povedal, obis
kuje vsako šolo približno 60 otrok.

Kulturnih društev, zlasti pevs
kih, je več: v Clevelandu šest 
prosvetnih zborov plus dva cerk
vena, v vsej ZDA pa nad deset. 
Najbolj znana skupina je gotovo 
clevelandski MePZ „Korotan“, ki 
je leta 1981 gostoval na Koroš
kem. Vodi jo sedaj Rudi Knez; le
ta je v povojnih letih živel na Ko
roškem in mnogo žrtvoval za glas
beno vzgojo naše mladine. Tako 
je leta 1952 skupno z Ivanom Mat
kom organiziral v Tinjah (gostilna 
Burgstaller) igro, ki so jo nemčurji 
grozno motili. Mdr. so razbili ok
na.

Bolj žalostna je v ZDA gledališ
ka in folklorna dejavnost. Z narod
nimi plesi se kot edino društvo 
ukvarja „Kres“, „Lirija“ pa je edi
na dramska skupina.

(Dalje na strani 14)

Ko sta se „Gal
lus“ in „Kore
nika“ poslav
ljala od cleve
landskih prija
teljev, sta od 
njih v slovo 
prejela torto z 
napisom „Čez 
dolgih sedem 
let se bomo vi
deli spet“. Na 
sliki z desne: 
mag. Ivan Olip, 
prof. Jože Ro- 
pitz in dr. Mate 

Resman.

Obisk v Clevelandu, nekdanji 
„ameriški Ljubljani“

V Clevelandu smo mdr. sre
čali dve domačinki iz Štebna 
pri Globasnici, ki živita že nad 
30 let onkraj velike luže. To sta 
Dumpelnikovi sestri Pepca in 
Angela. Pepca je spoznala svo
jega moža Franca Kastingerja, 
potem ko je ta kot begunec na

šel delo pri nekem podjetju v 
Velikovcu. Leta 1951 sta se po
ročila in se preselila v Ameri
ko, kjer še vedno z velikim 
zanimanjem sledita dogodkom 
pri nas na Koroškem. Kakor 
nam je Franc povedal, jim ja 
pri tem Naš tednik pravi prija
telj doma in po svetu.

Leta 1957 pa, ko je šla v 
Ameriko Angela na obisk k 
svoji sestri, je tam spoznala 
Staneta Hočevarja, se vanj za
ljubila in se z njim poročila. 
Tudi njima je Naš tednik važen 
poročevalec iz domovine.

V času „Gallusovega“ biva
nja v. Clevelandu so bili pri 
družini Kastinger v gosteh 
Podrečnikovi iz Celovca. Oče 
Franc Podrečnik prihaja nam
reč prav tako, kakor Dumpelni
kovi sestri, iz globaške občine. 
Pozna torej Pepco in Angelo 
še iz časov, ko so stiskali šol
sko klop. Tembolj so se veseli
li srečanja v Clevelandu in 
obujali spomine na „stare caj- 
te“.

Podrečnikovi so sploh „Gal- 
lus“-ovci z dušo in telesom. 
Oče Franc poje že od ustano
vitve zbora naprej, torej skoraj 
30 let, je tam spoznal svojo že
no Frido, ki je bila prav tako 
med prvimi pevci „Gallusa“. 
Sedaj pa poje še sin Marko. In 
ni še dolgo od tega, ko je pel 
tudi sin Hanzej, preden se je 
poročil. Le redke so take dru
žine, ki so tako močno za
ljubljene v petje in s tem po

magajo graditi našo slovensko 
kulturo. Želimo Podrečnikovim, 
da bi vsaj še naslednjih 30 let 
ostali zvesti svojemu zboru.

Nadaljnje prijetno presene
čenje v Clevelandu je bilo v go
stilni Sterle. Lastnica Ančka, 
ki nas je povabila na odlično 
kosilo, prihaja s Prevalj, sedaj 
pa pravzaprav iz Pliberka. Tam 
ima namreč njena mama Pep
ca Ferk hišo. Lahko si pred
stavljate, kako presenečeni 
smo bili, zlasti tisti iz Pliberka 
in okolice, ko smo čisto nepri
čakovano srečali v več tisoč 
oddaljenem Clevelandu doma
činki in z njima med drugim 
ugibali, „kakšen da le bo to
krat pliberški jormak — brez 
nas“.

Od vodje Slovenske pisarne 
v Baragovem domu, Jožeta 
Melaherja, smo zvedeli, da je 
clevelandski župan Voinovich 
interveniral pri zunanjem mini
stru Schultzu v zadevi dvo
jezične šole. Schultz se je ta
koj pozanimal pri ameriški am
basadi na Dunaju. Ta mu je 
stvar stvarno obrazložila, hkra
ti pa tudi dostavila, da novi 
šolski zakon „ne nasprotuje 
členu 7“.

Ob koncu našega zapisa o 
gostovanju v Clevelandu bi 
tamkajšnjim glavnim organiza
torjem pod vodstvom dr. Res
mana iskreno čestitali k izvedbi 
odlično pripravljenega progra
ma. V tej zvezi bi tudi radi ome
nili Ivana Hauptmana, ki nikoli 
ni stal v ospredju, a je zato 
tembolj delal in se žrtvoval, da 
je ja vse funkcioniralo. Pred
vsem pa bi se še zahvalil števil
nim družinam, pri katerih smo 
smeli preživeti prelepe cleve
landske dneve. Bili ste nadvse 
prisrčni gostitelji! Hvala Vam in 
upamo, da bomo Vam mogli 
nekoč vsaj del tega povrniti, 
kar smo od Vas prejeli.

-Kuj-

Z desne: Franc Kastinger, Stane Hočevar, Frida Podrečnik, 
Pepca Kastinger, Angela Hočevar in Franc Podrečnik.
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„DRUGA KOROŠKA“
ZBOROVANJE

23. in 24. septembra 1988 Delavska zbornica Celovec
SPORED:
Petek, 23. septembra 
19.30: „Die verfilzte Heimat“ —
Strukture oblasti, aktualni poli
tični položaj v Avstriji s poseb
nim ozirom na Koroško. Univ. 
prof. dr. Anton Pelinka, univer
za Innsbruck, referat in disku
sija (moderacija: Werner
Wintersteiner/Beljaški mirovni 
komite)

Sobota, 24. septembra
8.30: otvoritev — Herwig

Burian/občinski odbornik, Be- 
Ijaški Zeleni
9.00: „Wo man mit Blut die 

Grenze schrieb“ — Nacionali
zem noče umreti — poskus 
analize posebnega koroškega

vzdušja, dr. Thomas Pluch, 
urednik, režiser/Dunaj, referat 
in diskusija
10.45: „Der unheimliche An
schluß“ — O naravi Evropske 
skupnosti in avstrijskih željah 
za pristop — dr. Margit Scherb 
(izdajateljica istoimenske knji
ge); referat in diskusija 
12.30 do 14.00: Odmor 
14.00: Delovni krožki o teh 
vprašanjih:

• Možnosti za skupno Koroš
ko; koordinacija: Thomas
Pluch
• Pristop k Evropski gospo
darski skupnosti; koordinacija: 
Walter Schütz, Beljak
• Ekološka situacija na Koro

škem; koordinacija: mag. Chri
stian Lackner, soavtor knjige 
„Öko-Bilanz Österreich“
• Koroška umetniška in kul
turna scena; koordinacija: dr. 
Josef Neugebauer
• Socialna situacija — ubo
štvo na Koroškem; koordinaci
ja: Gerlinde Müller-Grotohol- 
sky, Institut für Arbeitsmarkt
betreuung, Celovec
• Problemi koroškega kme
tijstva: koordinacija: dr. Franz 
Nöstlinger, Celovec
• Zgodovinski razvoj Koroš
ke v 20. stoletju; koordinacija 
in uvodni referat „Gospodarski 
razvoj Koroške od 1914 do 
1970“, univ. doc. dr. Stefan 
Karner, univerza Gradec
• Gospodarstvo in sindikat; 
koordinacija: Karl Öllinger (Ge
werkschaftliche Einheit) in dr. 
Helmut Stockhammer (Grüne 
Bildungswerkstatt, Celovec)
• Ljudske iniciative — izme
njava izkušenj: energija in oko
lje (mag. Michael Mark), pro

met (Walter Witzersdorfer), za
ščita potrošnikov (inž. Johann 
Kuhn), izstop iz nuklearne 
energije (Josef Mandl), pravna 
pomoč ljudskim iniciativam 
(dr. Josef Brugger)
17.00: Kratka poročila iz delov
nih krožkov 
18.00 do 19.00: Odmor 
19.00: Podijska diskusija 
„Kako naprej do druge Koroš
ke“ — Sodelujejo: Volker Hell- 
dorff, Marija Jurič, Monika 
Kircher-Kohl, Gerlinde Müller- 
Grohotolsky. Vodja diskusije: 
Hans Haider 
21.00: Kulturni program 
ansambel Drava/Borovlje, Hei- 
no Fischer (branje iz dnevnika 
deželnega glavarja).

0 Iščem stanovanje 
ali sobo v Borovljah. 
Tel.: 0 42 27 / 32 66 —
Franc Popotnik

Žalostni položaj Slovencev v Združenih državah
(Nadaljevanje s 13. strani)

Najbolj žalostna pa je zadeva z 
načrtno otroško dejavnostjo. Te 
namreč v bistvu sploh ni.

Zato pa imajo nekaj, kar jim 
lahko koroški Slovenci zavidamo 
— nedobičkanosno društvo „Slo
venska pristava“. Predseduje ji dr. 
Resman in šteje 900 (samo slo
venskih) članov. Poleg tega obsta
ja še druga („farma“), ki je pod 
okriljem SNPJ in je manjša.

Pristava, to je večji areal z goz
dom in travniki, na katerem so 
zgrajene razne športne naprave — 
od igrišča za nogomet in ameriški 
footbal pa do kopališč. Poleg te
ga je primerna za plesne veselice. 
Ce se kako društvo ali posamez
nik želi poslužiti teh naprav, mora 
zato nekaj plačati. Tako se finan
cira vzdrževanje „pristave“.

Treba pa je reči, da je „prista-

I

Ivan Hauptman

va“ morda edina ustanova, ki ima 
načrtno ponudbo za mladino. In 
da ne bi bilo napačno, če bi tudi 
naši mladini lahko nudili kaj po
dobnega.

„. . . nobene 
povezave s 
slovenstvom v 
Sloveniji in na 
Koroškem“

Pustimo šport in petje ter se 
posvetimo nekoliko bolj komplici
rani stvari — politiki.

Že kar na začetku je treba zabe
ležiti, da je razdvojenost oz. raz
cepljenost pri ameriških Slovencih 
najmanj tako velika kakor pri ko
roških. To pa ne samo zaradi tra
gičnih vojnih razmer v matični 
Sloveniji.

Tako npr. obstaja Slovenski na
rodni odbor kot krovna politična 
organizacija antikomunistično us
merjenih demokratičnih strank.

Slovencev vseh teh političnih sku
pin sploh noče akceptirati. Ni jih 
bilo malo, zlasti tudi politično 
zainteresiranih, ki so rekli: „Kdo 
pa je te skupine sploh volil?“

Tudi protipartizanski borci so 
med seboj razdvojeni, v „Tabor“ 
in „Vestnik“. Kakor nam je Jože 
Melaher, vodja Slovenske pisarne 
v Clevelandu, povedal, je vzrok 
razdvojenosti vloga domobran- 
čevskega generala Rupnika za ča
sa okupacije Slovenije. Za „Ta
bor“ da je Rupnik nedotakljiva 
oseba, po mnenju „Vestnika“ pa 
da je Rupnik delal napake. Kate
ro? Jože Melaher: „Preveč je ver
jel v zmago Nemcev in premalo 
upošteval to, da hočejo nacisti 
uničiti slovenski narod.“

In vendar: če ne bi bilo teh po
vojnih beguncev, bi zavednemu 
slovenstvu šlo tako kakor obema 
„jednotama“: nekje bi se še regi
striralo, ne da bi v resnici več ob
stajalo.

Približno 8000 jih je po vojni 
emigriralo v ZDA. Ustanovili so 
nove domove ter društvene skup
nosti, poživili slovenske fare ter 
mesta, mdr. Cleveland. Pri njih je

Ko smo obiskali „pristavo“, nas je tam pozdravilo — 
kljub dežju — več sto ljudi, ki so podarili pevkam in pev
cem ter muzikantom „Korenike“ slovenske nage!je. 
Spregovoril je tudi podpredsednik NSKS dipl. trg. Janko 
Urank; mdr. je informiral navzoče o trenutnem položaju 

koroških Slovencev.

Konkretno (katoliške) Slovenske 
ljudske stranke in (liberalne) Slo
venske demokratske stranke. Obe 
pa ne priznavata t. i. „stražarjev“; 
le-ti namreč zagovarjajo Slovenijo 
samo v obliki samostojne države, 
medtem ko si SLS in SDS želita 
čimbolj suvereno Slovenijo, a v 
okviru jugoslovanske federacije.

K temu pa še pride, da mnogo

prava slovenska zavest še prisot
na; ljubezen do njihovega, našega 
naroda, naše skupne pesmi in be
sede je neizmerna.

Kdor te ljubezni ne spozna 
osebno in kdor teh ljudi noče sre
čati z odkritim srcem, se nahaja v 
veliki nevarnosti, da postane krivi
čen ter ošaben.

Pa bodo tudi njihovi potomci

ohranili pesem in besedo svojih 
staršev? Vsaj v Clevelandu?

Prav verjetno ne. Vnuki govorijo 
večinoma samo še angleško. „In 
tudi tisti, ki se čutijo še po pore
klu kot Slovenci, s slovenstvom v 
Sloveniji ali na Koroškem nimajo 
več nobene povezave,“ tako dr. 
Suselj od „Ameriške domovine“.

Ali, kot je to formuliral dr. Res
man: „Morda se bo nekoč našel 
nekdo od naših potomcev in začel 
nas študirati — v angleščini.“

V naslednji številki sta 
na vrsti Lemont in Chica
go. In še ta ali ona zanimi
va informacija, ki smo jo 
„pobrali“ na potovanju z 
„Gallusom“ in s „Koreni
ko“.
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Premiera v Selah:

Ideali in koristi
Kot prva od odrskih oz. lutkovnih skupin, ki so za 

tekočo sezono pripravile nove igre in se udeležile stro
kovnega seminarja v Fiesi (NT je o tem obširno poro
čal), je mladinska igralska skupina KPD „Planina“ 
imela že premiero, in sicer v soboto, 17. septembra 
1988, zvečer v selskem farnem domu.

Pričakovanja številne publike 
so bila zelo velika in mladi ter an
gažirani igralci so jih izpolnili. 
Navdušili so ljudi, pri čemer je 
treba dodati, da je igra „Ideali in 
koristi“ komedija in da kar izziva 
smeh. A mladi Selani so pod reži
jo Milke Olip stvar znali zaviti ta
ko v smeh in izrabiti situacijsko 
komiko, da jim je za nastop treba 
izreči vso pohvalo.

Vsebina komedije: kaj pa druge
ga kakor pa zamotana ljubezen
ska zadeva in dogodivščina, ki se 
v splošno zadovoljstvo konča v 
resnični ljubezni.

Po igri smo se pogovarjali z 
Milko Olip, režiserko. Nastop 
igralcev je sledeče ocenila: „Zado
voljna sem z nastopom igralcev. 
Že pri vajah in pripravah so poka
zali vztrajnost in vidi se, da jih 
druži zavest za skupen cilj, in

Vsako soboto 
JAGNJETINA

Goltnik, pd. Volina 
Podkraj 19, ob cesti na 

Peco — Pliberk.

opazno je tudi, da jim gledališče 
postaja važna stvar, za katero se 
splača delati.“

NAŠ TEDNIK: Kako bi ocenili 
reakcije publike, saj je to le že 
drugi komad, ki ste ga naštudira
li?

MILKA OLIP: Reakcija publike 
je bila močna. Igrali smo komedi
jo, ki že sama po sebi pritegne za-, 
nimanje ljudi in jo radi gledajo. 
Smeha je bilo dosti. Opazila pa 
sem še dodatno posebnost: neka
tere igralce so ljudje asociirali z 
vlogo, kar se pri igralcih, ki so v 
gosteh, ne dogaja. Za domačine 
pač veljajo drugačni kriteriji kot 
pa za goste.

NAŠ TEDNIK: Kakšni so občut
ki po premieri?

MILKA OLIP: Zadoščenje. Vsi 
brez izjeme smo resno delali, 
igralci so vsi amaterji in danes na 
primer vidim, kje je vsak posamez
nik napredoval. Nekdo na začetku 
skoraj ni znal brati, danes pa igra, 
da je veselje. Reči moram, da pri 
izbiri igralcev nisem delala nobe
ne selekcije, edini kriterij je bil, da 
hoče sodelovati. Delo z igralci je 
bilo zelo zanimivo, ob njem smo 
se zbližali in prav tako sem lahko 
posredovala važna sporočila.

Z leve: Magda Dovjak, Rozvita Mak in Tanja Mak

NAŠ TEDNIK: Kako je vzdušje v 
skupini?

MILKA OLIP: Prijetno. Najrazlič
nejše napetosti, ki se v vsaki sku
pini nujno pojavijo, smo skupno 
predelali in ob vsem tem je rasla 
skupnost. Danes v njej vlada pri
jateljsko ozračje. Veliko pa so h 
krepitvi skupnosti doprinesli semi
narski dnevi v Fiesi.

NAŠ TEDNIK: Kje so zaznavni 
največji premiki?

MILKA OLIP: Na vsako sorto na 
jezikovnem področju. Nedopoved
ljivo, kaj vse se je tu premaknilo. 
Igralci so dobili čut za lepo govo
rico, jeziku nasploh in pa vpraša
nju, ali se za ta jezik sploh splača 
toliko delati, smo posvečali v sku
pini ogromno časa in spoznali so, 
da se za ta jezik splača toliko de
lati in izobraževati. Napredovali 
pa so tudi v osebnih odnosih. To 
so le mladoletniki in ob igranju, z 
nastopi se krepi njihova samoza
vest.

NAŠ TEDNIK: Hvala za pogo
vor. Franc Wakounig

Kongres FUENS v Antwerpnu
Nad 60 delegatov različnih evropskih narodnih 

skupin se je zbralo pretekli konec tedna (16.—18.
9. 1988) na kongresu Federalistične unije evrop
skih narodnih skupin (FUENS) v Antwerpnu (Belgi
ja). Delegata koroških Slovencev na kongresu sta 
bila podpredsednik FUENS ravnatelj dr. Reginald 
Vospernik in poslovodeči tajnik Narodnega sveta 
Hubert Mikel. Glavna točka kongresa je bila Char
ta regionalnih in manjšinskih jezikov Evrope.

Marca tega leta je Stalna kon
ferenca lokalnih in regionalnih 
9remijev pri Evropskem svetu 
sklenila tako imenovano „Charto 
regionalnih in manjšinskih jezikov 
Evrope“, ki vsebuje vrsto zaščit za 
Posamezne narodne skupine. 
Charta pa še ni veljavna, saj po
trebuje sklep Evropskega sveta.

Herbert Kohn, ki je poročal tudi 
Pred Stalno konferenco pri Ev
ropskem svetu, in prof. dr. Theo
dor Veiter sta predstavila delega
tom FUENS nastajanje in hibe

Charte. Predvsem je Veiter omenil 
Francijo, Grčijo in Dansko, ki da 
blokirajo in zavirajo sklepanje o 
Charti.

Obvestilo
Poslovni čas Posojilnice 

Pliberk in njenih poslovalnic 
v Šmihelu in v Globasnici je 

v sobotah od 9.—11. ure!

Po sprejetem sklepu bi naj ime
la Charta status konvencije in bi 
na ta način bile vse države 
podpisnice primorane tudi izvesti 
vsa njena določila, je povedal 
Herbert Kohn. Kot najbolj negativ
no pasažo pa je Veiter označil do
ločilo, ki omogoča vsaki državi iz
biro teritorija, na katerem Charta 
nima veljave.

Delegati FUENS so sprejeli 
med drugim resolucijo, v kateri 
opozarjajo mednarodno javnost 
na grozeči etnocid v Romuniji in 
pozivajo k pritisku na nečloveški 
režim Ceaucesca.

Na sobotnem občnem zboru so 
delegati soglasno potrdili Breton
ca Le Mčina kot predsednika in 
dr. Vospernika kot podpredsedni
ka ter sprejeli dve organizaciji kot 
nova člana FUENS.

Naslednji kongres bo ob 40- 
letnici FUENS v Versaillesu (Fran
cija).

Pred desetimi leti so začeli 
graditi kulturni dom „Danica“ 
v Šentprimožu. Ta gradnja je 
bila izraz in dokaz široke soli
darnosti in pomoči z društvom, 
ki se je odločilo za eno najbolj 
pomembnih dejanj v svoji zgo
dovini — namreč postaviti si 
lasten dom, kjer naj bi ognjiš
če kulturne navdušenosti in

Ko so gradili 
kulturni 

dom . . .
delovanja nikoli ne ugasnilo. 
Na pomoč so Danici priskočili 
zasebniki, številne organizacije 
tostran in onstran meje ter po 
ostali Avstriji. Gotovo najbolj 
važen podporni steber je bila 
Mladinska delovna akcija, v 
kateri so sodelovali številni 
mladinci iz Koroške, Slovenije 
in drugih jugoslovanskih po
krajin.

V soboto, 17. 9. 1988, je SPD 
„Danica“ pripravila v Kultur
nem domu srečanje vseh, ki so 
svoj čas pomagali pri gradnji.

Zanimivo je bilo videti dekle
ta in mladeniče, ki so svoj čas 
zagrabili za delo, kjer je bilo 
treba in bi to napravili sedaj 
spet. Na svoje oči so se lahko 
prepričali, da je sad skupnega 
truda, Kulturni dom, v dobrih 
rokah, oskrbovan, kakor je tre
ba, in da v vsakem oziru služi 
namenu, namreč kulturi.

Pri „Danici“ so se na to sre
čanje skrbno pripravili: obširen 
kulturni spored, med drugim 
sta nastopila trio „Korotan“ in 
pa mešani zbor, Jozej Krasnik 
je pokazal film o gradnji doma, 
v imenu „Danice“ sta sprego
vorila Stanko Wakounig in Ja
nez Wutte, za brigadirje pa Ja
nez, ki je sploh postal neke 
vrste simbol pomoči in podpo
re na gradbišču kulturnega do
ma. Priskrbljeno pa je bilo tudi 
za okrepčilo in rujno kapljico.

-nc-
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• Kostanje
„NEKOČ V STARIH ČASIH — 
OBIČAJI OB TERITVI IN PRE
JI“

Petek, 23. septembra
Iz kulturnega življenja.
Sobota, 24. septembra
Duhovni nagovor. — Voščila 
(M. Hartman).
Nedelja, 25. septembra
Za dobro voljo: „Le korajžno“ 
— Nova kaseta okteta Suha.
Pon., 26. septembra
Pričevanja (19) — Polpretekla 
zgodovina koroških Sloven
cev: 1938 (dr. Franci Zwitter)
Torek, 27. septembra
Halo, prijatelji!
Sreda, 28. septembra
Narodno-zabavna glasba. 
Večerna 21,—22. — 3. na
grada Vilenice — V jami sredi 
Evrope.
Četrtek, 29. septembra
Rož — Podjuna — Zilja.

Nedelja, 25. 9. 1988 — 
Le korajžno — Nova ka
seta okteta Suha

Dobro leto po prvi kaseti 
„Mediterraneo“ — pesmi o 
morju v različnih jezikih — je 
oktet Suha spet posnel kase
to, ki je izšla pod geslom „Le 
korajžno“ in vsebuje slovenske 
popevke, mdr. Anzeja. Nadalje 
vsebuje vrsto starih, že pozab
ljenih ljudskih pesmi, tako pe
sem o rudarjih in njihovih de
klicah, ki jo je prof. Cigan na
pisal blizu Djekš. Oktet Suha, 
ki je pred kratkim obhajal pet
letnico obstoja, sestavljajo 
študentje in učitelji, vodi pa ga 
Bertej Logar. V avgustu so čla
ni okteta odpotovali na 20- 
dnevno turnejo v ZDA, kjer so 
imeli v petih zveznih državah 
12 koncertov. O teh koncertih 
in kaj so še doživeli v Ameriki, 
bodo pripovedovali člani v ne
deljski slovenski oddaji.

Čas: nedelja, 25. 9., ob 14. uri 
Kraj: Drabosnjakov dom na Ko- 
stanjah

prireditelj: Slovensko prosvet
no društvo
Slovensko prosvetno društvo 
„Drabosnjak“ vam hoče pred
staviti terice in predice, ki so 
mlajšemu rodu že neznane. 
Kdor še zna treti in presti, naj 
to pokaže na prireditvi. Drugim 
pa bo dana priložnost, da vidi
jo, kako so terice trle lan (v ro- 
žanskem narečju „pradvo“, t. j. 
predivo). Na terišču je priprav
ljena terična jama ali su
šilnica, v kateri je treba zakuri
ti dosti močan ogenj, da se 
nad njim lahko dobro posuši 
na drogovih prestrto laneno 
steblovje. Iz posušenih stebelc 
terice s trlicami strejo nežna 
vlakna, t. j. prejo. S posebnim 
grebenom prejo še očistijo „tu- 
love“ ali pezdirja, olesenelih 
delov stebelc, ki se pri trenju 
ločijo od vlaken. Čisto prejo 
dobijo v roke predice, da iz nje 
s kolovratom spredejo nit. Niti 
se navijejo na motovilo in se 
zvijejo v štrene, iz katerih kon
čno tkalec naredi domače plat
no ali prt.

# Železna Kapla
Spored IX. srečanja pisateljev 
narodnostnih skupin na Obir- 
skem pri Železni Kapli 
Petek, 23. september:
ob 16. uri: začetek srečanja — 
Silvija Borovnik: Literarno pre
vajanje — Horst Ogris: Preva
janje, zavajanje, laž 
ob 20. uri: literarno branje 
Sobota, 24. september: 
ob 10. uri: Helga Mračnikar: Li
teratura koroških Slovencev v 
prevodu
ob 11. uri: Hans Kitzmüller: Li
terarna večjezičnost v okolici 
Gorice/Gorizia
ob 15. uri: Kratki referati vab
ljenih avtorjev in prevajalcev, 
diskusijski prispevki, odprt fo
rum
ob 19. uri: nastop Obirskih fan
tov
Nedelja, 25. september:
ob 10.30: Literarna matineja na 
Radišah

• Dom v Tinjah

Ponedeljek, 26. 9. 1988 
— Zle slutnje

V 19. nadaljevanju serije pri
čevanj o polpretekli zgodovini 
koroških Slovencev bo tokrat 
spregovoril dr. Franci Zwitter, 
ki je še kot študent v celov
škem bogoslovju in nato štu
dent prava v Innsbrucku doži
vel vzdušje okoli leta 38 in ar- 
gumentacijsko stisko tedanjih 
voditeljev slovenske narod
nostne skupnosti, ki so slutili, 
da gre za preživetje.

v četrtek, 29. 9., ob 19.30
Predavanje: SREDNJA AMERI
KA — CERKEV V KONFLIKTU,
nem.
Predavatelj: Leo Gabriel
v nedeljo, 2. 10., ob 14.30
Mladinski popoldan: LE
KORAJŽNO
Nastopajo: Suški oktet, Plazniš- 
ka dekleta, Podhumška dekleta 
Povezujeta: Peter Korpitsch in 
Andrej Lampichler
v petek, 7. 10., ob 19.30
SPOMINSKO LETO:
1938—1988 — POGLED NA
ZAJ, nem.

Predavatelj: univ. prof. dr. An
ton Pelinka
GALERIJA TINJE: RAZSTAVA ✓ 
UMETNIŠKIH DEL SLIKARS
KEGA TEDNA V SVEČAH 
Razstava traja do 19. oktobra

# Borovlje
Slovensko prosvetno društvo 
„Borovlje“ vabi na DRUŠTVENI 
IZLET, ki bo v nedeljo, 2. okto
bra. Na ogled bojo zanimivosti 
v okolici Ljubljane. Prijave 
sprejema Melhior Verdel, tel.:
0 42 27/28 91 (do 23. septem
bra).

# Bilčovs
REDNI OBČNI ZBOR 
Zveze slovenskih izseljencev
Čas: nedelja, 25. 9., ob 14.
Kraj: pri Ogrisu v Bilčovsu 
Občni zbor bo tudi letos pove
zan s tradicionalnim DRUŽAB
NIM SREČANJEM, ki ga bodo 
s svojim nastopom obogatili 
člani domačega Slovenskega 
prosvetnega društva „Biika“.
Na občnem zboru bodo bivši 
izseljenci dobili tudi podrobna 
pojasnila o novih določilih za
kona o oskrbi žrtev ter o en
kratni častni priznavalnini (Eh
rengabe), ki jo je Avstrija ob 
50-letnici nacistične zasedbe 
sklenila za borce proti fašizmu 
in za žrtve nacističnega pre
ganjanja.

# Brnca
TOLMUN IN KAMEN — NICHT 
WAHR JOHANN! (Tone Part
ljič)
Desetič — zopet na Brnci — 
malo drugače — nova zasedba 
Igrajo: Regina Wutti, Hanzi Ur- 
schitz, Marija Hrovath, Lojzi 
Gallob, Zofija Debevec, Marjan 
Gallob
Režija: Peter Militarov 
Scena: Saša Kump, Janez De
bevec
Čas: petek, 23. 9., ob 20. uri 
Kraj: kulturni dom na Brnci 
Prireditelj: SPD „Dobrač“ na 
Brnci

• Kotmara vas
VESELICA GORJANCEV
Čas: sobota, 24. 9., ob 20. uri 
Kraj: pri Pušniku v Šentkandol- 
fu pri Kotmari vasi 
Prireditelj: Slovensko prosvet
no društvo „Gorjanci“ v Kot
mari vasi
Za ples igrajo „Fantje iz Podju
ne“

• Trgatev v 
Slovenskih 
goricah

Čas: sobota, 8. 10. 1988 
Vožnja in kosilo stane približ
no 250,— šilingov 
Odhod avtobusa bo 
ob 7.30 izpred železniškega ko
lodvora v Celovcu 
ob 8.00 v Škocijanu (avtobusna 
postaja)
ob 8.15 v Dobrli vasi (Sienčnik) 
ob 8.30 v Štebnu (avtobusna 
postaja)
ob 8.40 v Šmihelu (avtobusna 
postaja)
ob 8.50 v Pliberku (mestna že
lezniška postaja)
Prijave na naslov: p. Jakob, 
Kapuzinerkloster, Waaggasse 
15, 9020 Celovec — tel. 04 63/ 
51 28 49

• Radiše
TOLMUN IN KAMEN — NICHT 
WAHR JOHANN!
(Tone Partljič)
Čas: sobota, 24. 9., ob 20.30 
Kraj: Kulturni dom na Radišah 
Prireditelj: Slovensko prosvet
no društvo na Radišah 
Gostuje: igralska skupina Slo
venskega prosvetnega društva 
„Dobrač“ z Brnce

• Radiše
LITERARNA MATINEJA
Čas: nedelja, 25. 9., ob 10.30 
Kraj: Kulturni dom na Radišah 
Prireditelj: Slovensko prosvet
no društvo na Radišah 
Brali bodo udeleženci pisa
teljskega srečanja narodnih 
skupin.

Nagradno tekmovanje 
ZA MESEC SEPTEMBER:
1. NAGRADA: Martinovanje z Našim tednikom 
v Varaždinskih toplicah (od 12. do 13. novembra 1988) 
ter 10 knjižnih nagrad Mohorjeve knjigarne v Celovcu

Če ste že uganili, kaj slika predstavlja, pošljite rešitev na uredništ vo 
Našega tednika, Viktringer Ring 26, 9020 Celovec.



DOPUSTNIŠKA DOŽIVETJA z Našim tednikom
skupaj s KKZ, z Družino in domom in s Cartransom

Štiri dopustniške dneve ob ogledu krajev 
MEDJUGORJE — MOSTAR — SARAJEVO — PLITVICE

Varianta A — avtobus 
TERMIN: 23.-26, oktober 1988 

Spored:
23.10. CELOVEC — LJUBLJANA — ZAGREB — BANJA LUKA — 

JAJCE — SARAJEVO; večerja, zabava, nočitev.
24.10 ogled Sarajeva (Gazi-Husrevbegova mošeja, muzeji, cerk

ve, olimpijsko mesto)
turško kosilo v restavraciji MORICA HAN
popoldne prosto za osebni ogled mesta; večerja, zabava,
nočitev

25.10 po zajtrku vožnja v Mostar, skupno kosilo s skupino B; 
ogled MOSTARJA, MEDJUGORJE: ob 18.00 zahvalna 
maša ob 40-letnici NT; nato večerja, nočitev

26.10 po zajtrku odhod domov na progi SPLIT — ŠIBENIK — ZA
DAR — KARLOBAG — PLITVICE — KARLOVAC — NOVO 
MESTO — LJUBLJANA - CELOVEC

Cena variante A 1960r- šil.
doplačilo za enoposteljno sobo 680,— ŠIL

VKLUČENO: avtobusni prevozi po navedeni progi — name
stitev s polnim penzionom v hotelih sredje kategorije — 
vodnik

• Celovec
Heimat bist du grosser
fÖ(H)NE
Umetnost in kultura v odporu 
Sreda, 5. 10., ob 10. uri, Novi 
*r9: Otvoritev računalniško vo
dene avdio-vizualne inštalacije 
38/88 — antifašistični monu- 
'Tent umetnice Waltraud Coo
per

°b 20. uri UBW Celovec, HS 1:
G- Ruiss/Dunaj: Cenzura v Av
striji, nato predstava dveh de- 
'°v načrtovane toda ne dokon
čane televizijske nadaljevanke 
"Arbeitersaga“ (Turrini/Palla) 
četrtek, 6. 10., ob 19.30, Mla
dinski dom, Mikschallee: „PO- 
HiZANI IN RAZŽALJENI“ — 
Mešani pevski zbor „Rož“ poje 
Pesmi zatiranih narodov 
F.etek, 7. 10., ob 19.30, Mla
dinski dom, Mikschallee: „O, 
Du mein Österreich“ in „Frau- 
®n’ Frieden, Frust“ Vox 
Hova/K&K Experimentalstudio 
p" Uvodoma govorita drž. pos- 
.ahec Karel Smolle in dr. Mar
ien Sturm POGLED NAZAJ 
Spbota, 8. 10., ob 19.30, Mla- 
amski dom, Mikschallee: Bra
nje B. C. Bunker — Glasbeni 
eater K&K Experimentalstudio 
ovezava: prof. mag. Dietmar 

P'cki
rireditelj: Grün Alternative Li- 

(Grüne) in Zelena izobraže- 
elna delavnica na Koroškem

# Šentprimož
TOLMUN IN KAMEN — NICHT 
WAHR JOHANN!
(Tone Partljič)
Čas: sobota, 1. 10., ob 20. uri 
Kraj: Kulturni dom v Šentpri- 
možu
Prireditelj: Slovensko prosvet
no društvo „Danica“ v Šentpri- 
možu
Gostuje: igralska skupina Slo
venskega prosvetnega društva 
„Dobrač“ na Brnci

Slovenski tečaji v 
Tinjah in v Celovcu:
v ponedeljek, 3. 10., ob 18. 
SLOVENŠČINA ZA NAPRE
DUJOČE, I. del 
Vodi: Franc Krištof 
Kraj: pri kapucinih, Waag
gasse 15 (glasbena soba), 
Celovec

• Celovec
Društvo „Naš otrok“ obvešča, 
da bo tudi v šolskem letu 
1988/89 pouk slovenščine ob 
četrtkih od 16.00 do 18.00 ure 
v prostorih otroškega vrtca 
„Naš otrok“.
Od 15.30 do 16.00 ure pa bo 
otroško petje z Lenčko Küp
per. Začetek bo 6. oktobra. 
Poučevala bosta Manja Smreč- 
nik in Danilo Prušnik.

oe- Prihod v Varaždinske toplice, 
dobrodošlica in kosilo 

oe- Namestitev v hotelu 
ocr- Popoldne prosto 
«r Večerja z Martinovimi specialitetami in 

1/2 I vina na osebo, krst mošta ob 
sodelovanju harmonikarja 

ocr Naslednji dan po zajtrku prosti 
dopoldan in izlet v Kostanjevico

cena 930— šil.
ODHODI: 7.00 Dobrla vas — Sienčnik, 7.10 gostišče Juenna, 
7.15Šmihel — Zadruga, 7.20 Pliberk — Zadruga, 7.35 Škocijan 
— Posojilnica, 8.00 Celovec —Cartrans, 8.20 Kožentavra —go
stilna Mlečnik.

PRIJAVE SPREJEMATA:
NAŠ TEDNIK CARTRANS
tel.: (04 63) 51 25 28-21 tel.: (04 63) 51 25 80
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Izgubljena 
točka v Lienzu

Lienz — Bilčovs 0:0
Biičovs: Schaunig 4, Mayerhofer 3, Parti
4, F. Quantschnig 3, Schellander 4, Ho
bel 5, Stojilkovsky 4, W. Kuess 4, Pesjak
5, A. Quantschnig 4 (88. S. Quantschnig 
0), J. Kuess 4
Lienz, 100 gledalcev 
Sodnik: Kohlweg (dober)

Hobel, Pesjak, Stojilkovsky 
sami pred nasprotnim vratar
jem — najlepše možnosti so 
tokrat izpustili Bilčovščani na 
tujem v Lienzu. Že predčasno 
bi lahko odločili tekmo, pred-

V golu 
igra zdaj 
spet 
Schau
nig, ki v 
Lienzu ni 
dobil za
detka.

Podliga-zahod

1. Irschen 7 4 3 0 14:8 11
2. Brnca 7 5 0 2 11:6 10
3. Sachsenb. 7 3 3 1 15:10 9
4. Weißenst. 7 3 3 1 9:4 9
5. Vernberk 7 4 1 2 17:14 9
6. Baško j. 7 4 0 3 9:10 8
7. Bilčovs 7 2 3 2 7:9 7
8. Lendorf 7 1 4 2 14:14 6
9. Rožek 7 1 4 2 9:10 6

10. Lienz 7 1 3 3 5:6 5
11. Radenth. 7 2 1 4 12:14 5
12. Šentjakob 7 2 1 4 6:16 5
13. Dellach 7 1 2 4 7:10 4
14. Treffen 7 1 2 4 9:13 4

vsem v I. polčasu so igrali Bil
čovščani zelo hiter in borben 
nogomet, na žalost pa so 
manjkali zadetki. Trener Tone 
Woschitz trenutno v enajsteri
ci nima pravega napadalca, še 
vedno pa sta poškodovana 
Ogris in Krainer. Morda pa bo 
eden od teh dveh lahko igral 
naslednje kolo doma proti mo
štvu iz Treffna. Proti zadnjemu 
na lestvici pa trener Woschitz 
na vsak način zahteva zmago.

V sedmih 
tekmah dobili 
32 zadetkov

Šmihel — Šentvid 6:0 (4:0)
Šmihel: Pucki 4, Andrej 3 (46. Djurič 3), 
Pajenk 4, Ambrosch 4, Golautschnig 5, 
W. Berchtold 3, Motschilnik 4 (46. Gro
belnik 3), Kräusler 5, Gros 4, St. Blažej 4, 
A. Blažej 4.
Šmihel, 150 gledalcev 
Sodnik: Bereinig (dober)
Strelci: Kräusler (25., 37., 56.), A. Blažej 
(12.), Motschilnik (42.), Grobelnik (50.). 
Rdeči karton: Moser (76.), Gratzer (80.).

Sedem tekem, sedem pora
zov, razlika golov 1:32 — tako 
se glasi serija zadnjega v 
vzhodni podligi. Moštvo SCA 
Šentvid je še pred nedavnim 
igralo v II. avstrijski ligi, tre
nutno pa se nahaja brez uspe
ha na_ brezupnem zadnjem me
stu. Čeprav je celotno moštvo 
Šmihelčanov igralo zelo dobro 
in dalo šest zadetkov, pa je bi
lo že pred tekmo samoumev-

1. Šentlenart 7 4 3 0 17:5 11
2. Mostič 7 4 2 1 14:6 10
3. Ruda 7 4 2 1 11:6 10
4. Žitara v. •7 4 1 2 12:4 9
5. Klopinj 7 3 3 1 6:6 9
6. Liebenf. 7 4 0 3 12:12 8
7. Treibach 7 3 1 3 20:16 7
8. Frantsch. 7 3 1 3 13:12 7
9. Dobrla v. 7 2 3 2 12:11 7

10. Šentandraž7 3 1 3 12:12 7
11. ASK 7 2 1 4 14:13 5
12. Šmihel 7 2 1 4 12:15 5
13. Braunst. 7 1 1 5 5:11 3
14. Šentvid 7 0 0 7 1:32 0

no, da bosta to dve točki.
V drugem polčasu so gostje 

igrali zelo nešportno in s tem 
preprečili še višji poraz.

Večjega pomena pa bo za 
Šmihelčane nedeljska tekma v 
Šentandražu, ki je trenutno na 
lestvici še pred Šmihelčani. Z 
zmago v Šentandražu pa bi se 
položaj na lestvici za Šmihel
čane lahko precej zboljšal.

SBK S POSOJILNICO PLIBERK V B-LIBO. Slovenski biljardisti so 
pretekli teden dobili od Posojilnice Pliberk nove rdeče drese, s 
katerimi bodo letos izgrali v B-ligi in z enim moštvom v podligi. 
Za Posojilnico Pliberk je predal biljardistom drese poslovodja Ju

rij Mandl (desno).

Vratar pionirjev SAK Michael Oraže je šel po nasvet k „velike
mu“ Dalanoviću in res v zadnji tekmi proti Trgu / Feldkirchen ni 
dobil nobenega zadetka. Pa tudi Ljubiša Dalanovič v zadnji tek
mi proti Rapid Lienz ni dobil zadetka — trening se menda že

obrestuje...

Pajancic sam 
odločil derbi

Globasnica — DSG Sele 4:1 (2:0)
Globasnica: Kaiser 4, Vugrinec 4, Hutter 4, 
Schatz 4, H. Micheu 4, E. Pajančič 5, P. Mi- 
cheu 4, Matschek 4, Thonhofer 4, Gregorič 4, 
Sadjak 4.
Sele: M. Oraže 4, K. Hribernik 3, Užnik 3, Kul- 
mesch 3, Wieser 3, Z. Oraže 3, Olip 3, Stanko 
3 (46. Fera 3), Čertov 4, N. Hribernik 3, A. 
Oraže 3.
Globasnica, 250 gledalcev 
Sodnik: Maierhofer (dober)
Strelci: E. Pajančič (3), Thonhofer oz. A. Oraže

V nedeljo so igrali Selani v Glo
basnici, kjer jih je čakal težki der
bi^

Že po prvih akcijah se je videlo, 
da Selani nimajo najboljšega dne
va. Kot že v zadnjih tekmah je tu
di tokrat popolnoma izpustila 
selska vezna Inija, obramba pa je 
igrala vse drugo kot dobro. Globa- 
ško moštvo pa je bilo v vsaki po
ziciji boljše, celotno moštvo je po 
dolgem igralo v sorazmerno dobri 
formi. Iz prostega strela je uspelo 
najboljšemu igralcu Globašanov 
Ewaldu Pajančiču povesti na 1:0, 
kmalu nato pa so dali domačini 
že drugi zadetek. Tik po polčasu 
pa je uspelo Selanom skrajšati na 
2:1. Zadetek Selanov je dal mošt
vu sicer novo upanje, ki pa ni bilo 
upravičeno. Ponovno je bil uspe
šen napadalec Pajančič, ki se je 
na ta dan vpisal kar trikrat v lest
vico strelcev. Zmaga Globašanov 
pa je izpadla tudi v tej višini po
polnoma zasluženo, saj so imeli 
domačini še nekaj odličnih mož
nosti.

1. razred D

1. Žrelec 7 5 2 0 23:5 12
2. Železna K. 7 5 1 1 14:7 11
3. Velikovec 7 3 4 0 11:5 10
4. Grebinj 7 3 2 2 17:12 8
5. Gurnitz 7 2 4 1 10:8 8
6. Sele 7 3 2 2 9:12 8
7. KAC 7 2 3 2 7:5 7
8. Globasnica 7 2 3 2 11:14 7
9. Metlova 7 3 1 3 8:11 7

10. Reichenf. 7 2 2 3 10:11 6
11. Šentpavel 7 2 1 4 13:18 5
12. Sinča vas 7 1 2 4 8:8 4
13. Galicija 7 1 1 5 7:12 3
14. Tinje 7 1 0 6 6:26 2

Mnenja po tekmi:
Milan Oraže, vratar Selanov: Na

žalost je globaško moštvo ravno 
proti nam igralo po dolgem v do
bri formi. Pri zadetkih nisem imel 
možnosti, da bi branil, priznati pa 
moram, da nisem imel najboljše 
forme. Sedaj pa se bom prav po
sebej potrudil, da ne bom dobil 
preveč zadetkov, kajti prehitro 
lahko zdrsnemo v spodnji del lest
vice.

Jože Gregorič, napadalec GiO' 
basnice: Ko so Selani tik po pol
času skrajšali rezultat na 2:1, seta 
že mislil, da bodo tekmo obrnili- 
Moje moštvo pa je res po dolgem 
igralo v dobri formi, mož zmage 
pa je bil zame prav gotovo Pajan
čič, ki je dal kar tri zadetke- 
Upam, da bo naša dobra forma 
držala dalj časa.
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SAK vozi ko „parni vlak“!
V letos najboljši tekmi SAK sicer ni mogel premagati moštva 

iz Lienza, toda pokazal je, da nedvomno igra letos izredno do
ber nogomet. SAKje v II. polčasu igral le še v polovici Lienza, 
kjer pa je odlični vratar Niederwieser branil najboljše možno
sti.

Tonči Blajs je spet našel svojo formo in je odigral proti Lienzu zelo dobro
tekmo.

Trener Rapid Lienza Mattersberger prepričan:
SAK igra letos znatno boljše!

* Proti Brežam spet z Burgerjem
SAK — Rapid Lienz 0:0
SAK: Dalanović 4, Stern 4, A. Sadjak 5, F. 
Sadjak 5, Kreutz 4, čertov 4, Kunčič 4, Blajs 
4, Gorenschek 4 (81. Kert 0), Hanser 4, Lu- 
schnig 5;
Annabichl, 400 gledalcev
Sodnik: Haring (odličen, zelo objektiven)

Aleksander Čertov in Arthur 
Hanser sta zapravila najboljše 
rnožnosti, in iz najkrajših distanc 
hista zadela v gol. Odlične strele

Lojzeta Sadjaka, Gorenschka in 
Kunčiča pa je branil najboljši 
igralec gostov, vratar Niederwie
ser. SAK je v tej tekmi pokazal, da 
letos verjetno igra boljši nogomet 
ko lani. Moštvo je izvajalo iz 
obrambe ogromen pritisk, katere
mu tudi odlično moštvo iz Lienza 
ni moglo kljubovati. Predvsem zu
nanja branilca Kreutz in Franc 
Sadjak zelo uspešno prinašata žo-

V novi ČEVAPČIČERIJI v Celovcu se je SAK okrepčal za tekmo 
Proti Brežam/Friesach. Na sliki: libero Peter Stern, vratar Ljubiša 
Dalanovič, Aleksander Čertov, gostilničarja Dušan Petelin in Er
lest Vilgut ter Arthur Hanser. Ali so čevapčiči igralce dosti okrep

čali, pa bomo videli že to nedeljo na igrišču v Annabichlu.

go iz obrambe, le v napadu je nju
na igra še premalo učinkovita.

Comeback Luschniga se je iz
kazal kot dokaj pozitiven, „žon
gler“ je v sredini tisti igralec, ki 
zna tekmo pomiriti in urediti. 
Prvič je od začetka igral mladi 
Gorenschek in pozitivno presene
til.

Moštvu pa se je le poznalo, da 
tokrat ni igral Burger, ki bi s svojo 
izkušenostjo lahko napravil ali pri
pravil odločilni zadetek. Tako je 
bil SAK sicer v veliki terenski pre
moči, za gol pa na žalost ni zado
stovalo. Premoč slovenskih atle
tov podčrta še, da Lienz vseh 90 
minut ni imel niti ene možnosti za 
zadetek.

Koroška liga

1. Lienz 7 5 1 1 13:6 11
2. Matrei 7 5 1 1 12:9 11
3. Trg 7 3 4 0 19:5 10
4. Breže 7 3 4 0 15:8 10
5. Mölltal 7 3 2 2 11:9 8
6. SAK 6 2 3 1 12:6 7
7. Borovlje 7 3 1 3 11:8 7
8. Wietersd. 7 3 1 3 10:12 7
9. VSV 7 2 2 3 7:12 6

10. Pliberk 6 1 3 2 8:10 5
11. Wolfsberg 7 1 3 3 6:12 5
12. Šentvid 7 1 1 5 7:9 3
13. Magdalen 7 0 3 4 8:19 3
14. Šmohor 7 0 3 4 5:19 3

SAK — Lienz rez. 3:3
Gola za SAK: Jovičevič (2), Kurasch 
SAK je vodil 5 minut pred koncem že 3:1, po 
nepotrebnem pa je oddal proti vodečemu še 
eno točko.

Ostali rezultati: Matrei — Pliberk 1:1, VSV — 
Mölltal 2:1, A. Wolfsberg — Trg 2:2, Breže — 
Magdalen 5:1, Borovlje — Šmohor 2:0, Šentvid
— Wietersdorf 1:2;
Naslednje kolo: Lienz — Mölltal, Wietersdorf
— VSV, Trg — Šentvid, Pliberk — Wolfsberg, 
Šmohor — Matrei, Magdalen — Borovlje, SAK
— Breže.

nt-šport
Nogometni termini:

V nedeljo, 25. septembra 
SAK — Breže/Friesach 

ob 15.30
Rezerva ob 13.45

Tinje — DSG Sele 
ob 16. uri

Bilčovs — Treffen 
________ ob 16.30_______

Galicija — Globasnica 
ob 15.45

Gut aufgehoben
Stanko VERHNJAK
Groier Wcchseheltige Versicherung

9343 St. Michael/Smihel, Hof/Dvor 23, Tel. (04235) 3260

Koroški Slovenec na 
olimpiadi v Seulu
Na poletnih olimpijskih 

igrah v Seulu v Koreji sicer 
koroški slovenski športniki 
še niso zastopani, zato pa 
ima naš domačin Marko 
Kreutz z Blata pri Pliberku 
tem bolj zanimivo in važno 
funkcijo na teh igrah, ki se 
bodo končale 2. oktobra. 
Marko Kreutz dela za ASSO
CIATED — PRESS, ki skrbi 
za hitro in brezhibno infor
macijo po celem svetu. Mar
ko Kreutz, ki je po diplo
matskem in tehničnem štu
diju ubral to poklicno pot, bo 
šel po olimpijskih igrah v To
kio in se bo nato mogoče 
vrnil na kratek dopust na Ko
roško, kjer bo prav gotovo 
nam in našim bralcem pove
dal marsikaj zanimivega o 
teh „azijackih“ olimpijskih 
igrah.

Športna agentura 
ALBIN WALDHAUSER 
Siebenhügelstraße 75 

Tel.: 0463 / 25 448
Drese v najnovejšem designu 

Tro-sport/Adidas/Berri

Naraščaj SAK
Šolarji (Leistungsgruppe)

SAK — Velikovec 0:2

Pionirji
SAK — Austria II 5:3

Možina 3, R. Oraže, M. Nachbar

SAK — Trg/Feldkirchen 7:0
Možina 3, Wrolich 3, Buchwald



Kulturna prireditev upokojencev v Šentjakobu

„Čeprav lasje so sivi, 
sme je mlado m m m

Lep uspeh so zadnjo nedeljo doživeli organizatorji 
vsakoletne kulturne prireditve Društva upokojencev v 
Šentjakobu, ki ni družabno srečanje samo za starej
šo, ampak tudi mlajšo generacijo. Harmonikar Franci Mejovšek obvlada svoj instrument

Zbralo se je okrog 150 ljudi v 
šentjakobski farni dvorani, da bi 
uživali bogat kulturni spored in se 
zabavali ob dobri kapljici ter ob 
skrbno pripravljenem prigrizku. 
Številne navzoče je prisrčno po
zdravila domačinka Micka Miškul- 
nik, ki je skupno s svojim možem 
Mirom in pa s farno mladino 
skrbela za vso organizacijo. S 
pesmijo pa so upokojence pozdra
vili domači pevci pod vodstvom 
Karlija Krautzerja.

Posebno razveseljivo je bilo, da 
so se vabilu odzvali tudi predsed
nik upokojencev Jesenice g. Vok, 
tajnik Zveze upokojencev za Slo
venijo g. Hvale, zastopstvo upoko

jencev z Javornika in predsednica 
Pliberškega društva upokojencev 
Helena Močnik s spremstvom. V 
svojem pozdravnem govoru je taj
nik Zveze upokojencev za Sloveni
jo Hvale izrazil svoje veliko zado
voljstvo, da obstajajo med upoko
jenci iz Šentjakoba in Slovenije 
zelo dobri stiki.

Kulturno prireditev so mdr. po
pestrili že dobro znani „Vaščani 
pojo“, ki so pod vodstvom prof. 
Kovačiča zapeli nekaj starih do
mačih pesmi. Del teh pesmi je 
prof. Kovačič posnel od starih do
mačinov na trak in jih strokovno 
obdelal, tako da jih vaščani danes 
pojo štiriglasno. Tako je nastala

Gabi Am ruš

tudi pesem „Dobro jutro, Bog 
daj“, za katero se je prof. Kovačič 
v Šentjakobu zahvalil Emilu Kajž-

niku iz Želuč, pri katerem je po
snel še okrog 40 drugih domačih 
pesmi.

Iz šentjakobske kronike je pre
brala Gabi Amruš spomine na Ja
neza Kajžnika, p. d. Mlinarčevega 
Hajnža, ki je spesnil mnogo ver
zov. Nadalje so kulturni spored 
oblikovali Pevski zbor upokojen
cev z Jesenic pod vodstvom Mire 
Mesarič, Smrtnikovi fantje iz Kort 
ter citrar in harmonikar Franci 
Mejovšek.

Se dolgo po prireditvi so se v 
farnem domu zabavali stari in 
mladi, se spominjali na stare caj- 
te, predvsem pa pogostokrat izra
zili željo, da bi se prav kmalu spet 
srečali. H.St.

JUBILEJNI misijonski praznik
od 11« do 25. sept. 1988
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SPORED:
v soboto, 17. septembra 1988
ob 19.30 — sv. maša v farni cerkvi, ob 20.00 — velik kres na Setičah

v petek, 23. septembra 1988
ob 18.30 — sv. maša v siro-malabarskem obredu: mašuje indijski duhovnik
Cyriak Thevarmannil; liturgično petje: zbor indijskih sester
ob 19.30 — predstavitev akcije v podporo misijonskih bogoslovcev
odprtje razstave afriških preprog
pevski program oblikuje mešani pevski zbor iz Sel

v soboto, 24. septembra 1988
od 15.00 do 17. 30 — misijonski popoldan z otroki za otroke 
„Spoznavajmo druge dežele“; prireja Katoliška otroška mladina 
ob 18.30 — somaševanje z misijonarji iz Slovenije 
od 19.30 do 21.00 — „Naš svet — naša odgovornost”
Mladi iz Koroške in Slovenije razmišljajo o sodobnem misijonskem delu in 
pomoči tretjemu svetu 
Pogovor vodijo:
laična misijonarka Anica Tomažič, župnik Pepe Marketz, kaplan Janko Krištof, 
laična misijonarka Anica Plesnik-Kober in bivši laiški misijonar Marko Vilfan 
od 21.00 do 22.30 — misijonska molitvena ura, ki jo oblikujejo Katoliška 
mladina iz Koroške in misijonski krožki iz Slovenije

v nedeljo, 25. septembra 1988
od 12.00 do 12.30 — slovesno pritrkavanje
od 12.00 naprej — afriška kuhinja
od 12.30 do 13.15 — igra godba KPD Šmihel
ob 13.30 — blagoslovitev vozil MIVA in vseh drugih avtomobilov na Husovem 
travniku
ob 14.30 — slovesno zahvalno bogoslužje; vodi ga škof dr. Egon Kapellari


